The World of 

MARY,QUEEN OF SCOTS

„In My End is My Beginning”

MARY STUART, QUEEN OF SCOTLAND AND FRANCE
BORN: 8 DECEMBER 1542
PROCLAIMED QUEEN: 14 DECEMBER 1542
ABDICATED: 24 JULY 1567
EXECUTED: 8 FEBRUARY 1587
 

Daughter of James V of Scotland and Marie de Guise. Became Queen of Scots when she was six days old. First married to Francis II of France, then to Henry Stuart, Lord Darnley. Third marriage was to James Hepburn, Earl of Bothwell. Mother of James VI/I. Executed by Elizabeth I at Fotheringay Castle.

THE EXECUTION OF MARY QUEEN OF SCOTS
FEBRUARY 8TH 1587
 

Recorded by Robert Wynkfield; spelling modernized
Her prayers being ended, the executioners, kneeling, desired her Grace to forgive them her death: who answered, 'I forgive you with all my heart, for now, I hope, you shall make an end of all my troubles.' Then they, with her two women, helping her up, began to disrobe her of her apparel: then she, laying her crucifix upon the stool, one of the executioners took from her neck the Agnus Dei, which she, laying hands off it, gave to one of her women, and told the executioner, he should be answered money for it. Then she suffered them, with her two women, to disrobe her of her chain of pomander beads and all other apparel most willingly, and with joy rather than sorrow, helped to make unready herself, putting on a pair of sleeves with her own hands which they had pulled off, and that with some haste, as if she had longed to be gone.
All this time they were pulling off her apparel, she never changed her countenance, but with smiling cheer she uttered these words,'that she never had such grooms to make her unready, and that she never put off her clothes before such a company.'
Then she, being stripped of all her apparel saving her petticoat and kirtle, her two women beholding her made great lamentation, and crying and crossing themselves prayed in Latin. She, turning herself to them, embracing them, said these words in French, 'Ne crie vous, j'ay prome pour vous', and so crossing and kissing them, bad them pray for her and rejoice and not weep, for that now they should see an end of all their mistress's troubles.
Then she, with a smiling countenance, turning to her men servants, as Melvin and the rest, standing upon a bench nigh the scaffold, who sometime weeping, sometime crying out aloud, and continually crossing themselves, prayed in Latin, crossing them with her hand bade them farewell, and wishing them to pray for her even until the last hour.
This done, one of the women have a Corpus Christi cloth lapped up three-corner-ways, kissing it, put it over the Queen of Scots' face, and pinned it fast to the caule of her head. Then the two women departed from her, and she kneeling down upon the cushion most resolutely, and without any token or fear of death, she spake aloud this Psalm in Latin, In Te Domine confido, non confundar in eternam, etc. Then, groping for the block, she laid down her head, putting her chin over the block with both her hands, which, holding there still, had been cut off had they not been espied. Then lying upon the block most quietly, and stretching out her arms cried, In manus tuas, Domine, etc., three or four times. Then she, lying very still upon the block, one of the executioners holding her slightly with one of his hands, she endured two strokes of the other executioner with an axe, she making very small noise or none at all, and not stirring any part of her from the place where she lay: and so the executioner cut off her head, saving one little gristle, which being cut asunder, he lift up her head to the view of all the assembly and bade God save the Queen. Then, her dress of lawn [i.e. wig] from off her head, it appeared as grey as one of threescore and ten years old, polled very short, her face in a moment being so much altered from the form she had when she was alive, as few could remember her by her dead face. Her lips stirred up and a down a quarter of an hour after her head was cut off.
Then Mr. Dean [Dr. Fletcher, Dean of Peterborough] said with a loud voice, 'So perish all the Queen's enemies', and afterwards the Earl of Kent came to the dead body, and standing over it, with a loud voice said, 'Such end of all the Queen's and the Gospel's enemies.'
Then one of the executioners, pulling off her garters, espied her little dog which was crept under her cloths, which could not be gotten forth by force, yet afterward would not depart from the dead corpse, but came and lay between her head and her shoulders, which being imbrued with her blood was carried away and washed, as all things else were that had any blood was either burned or washed clean, and the executioners sent away with money for their fees, not having any one thing that belonged unto her. And so, every man being commanded out of the hall, except the sheriff and his men, she was carried by them up into a great chamber lying ready for the surgeons to embalm her.
Mary Stuart : The Story

France : The Happy Years
Mary Stuart was born at Linlithgow Palace on 7th December 1542, the daughter of James V of Scotland and Mary of Guise. Six days after her birth her father died, and she became Queen of Scotland. From her infancy, Scotland's rival pro-English and pro-French factions plotted to gain control of Mary. Her French mother was chosen as regent, and she sent Mary to France in 1548.  Mary lived as part of the French royal family. In April 1558 she married the Dauphin Francis; she secretly agreed to bequeath Scotland to France if she should die without a son. In July 1559 Francis succeeded his father becoming King Francis II and Mary became Queen of France as well as of Scotland.  In addition, many Roman Catholics recognised Mary Stuart as Queen of England after Mary I died and the Protestant Elizabeth I succeeded her to the throne in November 1558. Mary Stuart's claim to the English throne was based on the fact that she was the grand-daughter of Margaret Tudor, sister of Henry VIII--Elizabeth's father. To the Roman Catholics, Mary's claim appeared stronger than Elizabeth's because they viewed Henry's marriage to Anne Boleyn as illegal.  Mary's young husband Francis II died in December 1560 after a reign of 17 months. Mary, who was about to become 18 years of age, was left in a difficult position. Unwilling to stay in France and live under the domination of her mother-in-law Catherine De Medicis she decided to return to Scotland and take her chances with the Protestant reformers.

On 19th August 1561, Mary landed at Leith and immediately took the advice of the moderates James Stuart (her half-brother, later earl of Moray) and William Maitland of Lethington. She recognised the Reformed (Presbyterian) church and allowed it a modest endowment but not full establishment. The Protestant reformers, including John Knox, were horrified because she had Mass in her own chapel, and the Roman Catholics were worried about her lack of zeal for their cause. For the next few years Mary tried to placate the Protestants and befriend Elizabeth while at the same time negotiating a Catholic marriage with Don Carlos, the son of Philip II of Spain. When refusals came on both the English succession and the Spanish marriage Mary accepted a marriage of love rather than a purely political match. She married her first cousin Henry Stewart, Lord Darnley on 29th July 1565.

Scotland: The Final Years

This marriage was unacceptable to the Protestants, and Moray, with the aid of other nobles, raised a rebellion which Mary quickly suppressed. Nevertheless she felt betrayed by her Protestant advisors and withdrew some of her support from the Reformed church. Her marriage with Darnley soured and she refused him the right to succeed if she died without issue. Alone and disappointed, Mary turned to her Italian secretary, David Rizzio, for comfort and advice. The Protestant lords disliked Rizzio's influence because they suspected him of being a papal agent, and Darnley openly stated that the Italian was too intimate with the Queen. On 9th March 1566 a group of Protestant lords, acting with the support of Darnley, murdered Rizzio in Mary's presence at Holyrood Palace. Mary, who was six months pregnant, survived the horrible ordeal. In Edinburgh Castle on 19th June 1566, estranged from her husband and his allies, she gave birth to a son James (later James I of England).  By the end of 1566 Mary had befriended James Hepburn, Earl of Bothwell, and was seeking a way to dissolve her marriage with Darnley. Various schemes were concocted; it seems unlikely, however, that Mary was aware of the actual plot to eliminate her husband. On 10th February 1567 Darnley was murdered at Kirk o' Field; the circumstances of his death to this day remain a mystery. At the time, Bothwell was believed to be the chief instigator. Nevertheless he was acquitted after an all too brief trial. In April, Mary went off with Bothwell (perhaps a victim of abduction); early in May he obtained a divorce from his wife, and on 15th May 1567 he and Mary were wed according to the Protestant rite.  These events alienated even some of Mary's closest supporters. The nobles, many of whom disliked Bothwell, banded together to face Mary and her new husband at Carberry. The Queen was forced to surrender, and Bothwell fled.  Mary was imprisoned at Lochleven Castle and on 24th July 1567, she was compelled to abdicate in favour of her son who became King James VI of Scotland. With the help of a few brave friends, Mary escaped from the castle and immediately rallied a large force behind her. They engaged in battle at Langside on 13th May 1568, and were soundly beaten by the army led by the Protestant lords. At this point Mary decided to leave Scotland and go to England to beg support from her cousin Elizabeth.

England: The Captive Years

Mary crossed the Solway into England and nearly 19 years of captivity; she never returned to Scotland. While she was incarcerated in England, numerous plots by English Roman Catholics and foreign agents evolved around her. These plots were frustrated by English agents, but serious alarm was raised concerning the safety of Elizabeth. The Babington plot, which called for the assassination of Elizabeth, was formed to trap Mary. Mary was found guilty of complicity and sentenced to be beheaded. Although reluctant to execute her cousin, Elizabeth gave the order that was carried out at Fotheringhay Castle on 8th February 1587. Mary was buried first at Peterborough; in 1612, after he had ascended the English throne, her son James had her interred in Westminster Abbey.

By popular demand I have created this extensive chronology of Mary's life. The colours show the years during the French (pink), Scottish (blue) and English (red ) eras. The second column shows the age Mary would have been at the time. Important events are in bold.

	8 December 1542
	0
	Mary is born at Linlithgow Palace in West Lothian.

	January 1543
	0.1
	Cardinal Beaton, Archbishop of St Andrews, is appointed Chancellor.

	July 1543
	0.7
	James Hamilton, Earl of Arran, negotiates terms for peace with Henry VIII and the marriage of Mary to his son Edward VI at Greenwich.

	9 September 1543
	0.9
	Mary is crowned Queen of Scotland at Stirling Castle. Her mother, Mary of Guise rules as regent aided by Cardinal Beaton.

	December 1543
	1
	Arran and the Scottish Parliament repudiate the Treaties of Greenwich. Catholic revival supported by Huntly, Lennox and Bothwell.

	1544
	2
	Henry VIII begins a series of raids against Scotland known as the "Rough Wooing", led by the Earl of Hertford. Abbeys of Holyrood Palace, Jedburgh, Kelso and Dryburgh are looted and burnt. Crops and ships are stolen.

	1545
	3
	As a result of the destruction of the Douglas tomb at Melrose, the Earl of Angus with Scott of Buccleugh and Lesley of Rothes defeat and slaughter the English at Ancrum Moor near Jedburgh.

	1546
	4
	Beaton has protestant George Wishart burnt at the stake at St Andrews. He is in turn assassinated by Norman Leslie, James Melville and Kirkcaldy of Grange and his naked body is hung outside of the window of St Andrews Castle.

	January 1547
	4
	Henry VIII dies and the crown passes to Edward VI but England is governed by Hertford, now Duke of Somerset.

	9 September 1547
	4
	Hertford engages battle with the Scots at Pinkie near Musselburgh. 10,000 Scots are killed and 1,500 taken prisoners. Mary is sent to Inchmahome Priory near Stirling for safety.

	1548
	5
	English troops burn Dunbar Castle, Musselburgh (near Edinburgh), Dalkeith and Haddington in East Lothian. Mary is moved to Dumbarton Castle. French troops help the Scots besiege Haddington. Henri II of France promises safety for Mary in return for her marriage to his son, Francois The Dauphin.

	7 July 1548
	5
	Treaty of Haddington is signed between the French and the Scots at the Nunnery of Haddington. Mary is betrothed again.

	7 August 1548
	5
	From Dumbarton Castle, Mary sails down the Clyde Estuary to France with the French fleet. Also with her are her guardians, the Lords Erskine and Livingston, her nurse Jean Sinclair, her governess Lady Fleming, the four Maries, Ladies Fleming, Seton, Livingston and Beaton, three of her half-brothers and other children of the Scottish nobility. Six days later the fleet arrives at Roscoff in France.

	March 1550
	8
	Treaty of Boulogne: peace between England and France is negotiated followed by peace between England and Scotland in June 1551. Mary of Guise visits her daughter in France and asks the French to help her replace Arran as regent.

	July 1553
	10
	Edward VI of England dies. Catholic Mary Tudor succeeds him.

	April 1554
	11
	Arran is finally "persuaded" to resign his post with the bribe of the Dukedom of Châtelherault along with an annual pension.

	December 1557
	15
	Earls of Glencairn, Argyll and Morton and John Erskine of Dun sign the first Bond designed to overthrow the Catholic Church.

	Dec 1557 - April 58
	15
	Ongoing negotiations between the Scots and the French over the Mary-François wedding. Mary of Guise sends Lord James Stewart (Mary's half-brother) and Erskine of Dun as commissioners.

	11 April 1558
	15
	Mary and François are officially betrothed in the Great Hall of the Louvres Palace in Paris.

	24 April 1558
	15
	Mary and François are married in Notre Dame Cathedral. The marriage contract secretly gives away Scotland to France should Mary die.

	17 November 1558
	15
	Mary Tudor dies and Elizabeth is crowned Queen of England.

	April 1559
	16
	England, France and Spain sign the Treaty of Cateau-Cambrésis whereby peace in Europe is to be achieved through the marriage of Mary's sister-in-law Princess Elisabeth de Valois to Phillip II of Spain.

	September 1559
	16
	Henri II dies in a jousting tournament and Francois is crowned King of France at Rheims. Mary is Queen of France. More French troops are sent to Scotland to help Marie of Guise against Châtelherault and the Protestant Lords but the confrontation reaches a stalemate.

	February 1560
	17
	Elizabeth of England signs the Treaty of Berwick with the Protestant Scots promising them to help their rebellion against Mary's mother.

	March 1560
	17
	The siege of Leith begins. Marie of Guise moves to Edinburgh Castle on 1st April.

	11 June 1560
	17
	Marie of Guise dies of dropsy, an accumulation of fluid in the body.

	6 July 1560
	17
	The Treaty of Edinburgh is signed. The purpose that French and English troops would withdraw from Scotland but Mary and François were to agree to give up claim to the English crown and recognize Elizabeth as rightful Queen.

	November 1560
	17
	After a day's hunting François gets an ear infection which leaves him dangerously ill. Rumour has it that he may have been poisoned.

	5 December 1560
	17
	François dies and Mary loses the French crown. Her mother-in-law Catherine of Medici moves in for the kill. She becomes regent on behalf of her other son, Charles IX.

	25 July 1561
	18
	Following the Scottish proposals advanced by James Stuart, her half-brother, Mary leaves Paris for Calais accompanied by friends, three uncles, household servants and the four Maries.

	14 August 1561
	18
	Not able to delay her departure any further while waiting for Elizabeth's safe passage permission, she sets off.

	19 August 1561
	18
	Mary's ships sail into Leith Harbour at about nine o'clock in the morning.

	January 1562
	19
	Mary attends her half-brother, Lord John's wedding to Lady Janet Hepburn at Crichton Castle.

	10 August 1562 to November 1562
	19
	Mary goes to Linlithgow Palace followed by Stirling, Perth, Coupar Angus, Glamis Castle, Edzell Castle and Aberdeen. Next she visits Darnaway, Inverness, Spynie Palace, Aberdeen again, Dunnottar Castle, Montrose, Stirling again and finally back to Edinburgh. She also stays at Balvenie Castle and Arbroath Abbey.

	28 October 1562
	19
	Lord James, now Earl of Moray and Maitland of Lethington meet up with the Gordons at Corrichie near Aberdeen following George Gordon, Earl of Huntly's rebellion against Mary. Sir John Gordon is executed and Huntly convicted of treason post-humously.

	11 February 1563
	20
	Mary leaves for Rossend Castle. Pierre de Châtelard, a young French poet infatuated with Mary travels along although banished from court for having been found hiding under her bed at Holyrood. At Rossend he barges into her room while she is being disrobed and assaults her until Moray comes to the rescue. He is tried and executed at St Andrews. She continues to Falkland and then back to Edinburgh on 18 May.

	1 July 1563
	20
	Mary travels to Dunipace, Glasgow, Hamilton, Dumbarton Castle, Inveraray Castle, Dunoon, Eglington. Then on to Ayr, Dunure, Ardmillan, Ardstinchar, the Abbey of Glenluce, the Priory of Whithorn, Kenmure Castle, St Mary's Isle, Dumfries, Drumlanrig Castle, Crawfordjohn, Couthalley, Neidpath Castle, Borthwick Castle, Dalhousie and Roslin. She returns to Edinburgh in September 1563 after a visit at Craigmillar Castle.

	21 July 1564
	21
	Mary embarks on her northernmost progress. She visits Linlithgow again, then Perth, Blair Castle, Inverness, Beauly Priory, Dingwall, Gartly Castle, Aberdeen and Dundee. She is back by 15 September.

	16 January 1565
	22
	Mary visits Falkland again, Balfour Castle, Ballinbreich Castle, Balmerino Abbey and St Andrews. Then on to Struthers, Lundin Tower, Wemyss Castle, Dunfermline Abbey. She is back in Edinburgh by 24 February 1565.

	16 February 1565
	22
	Mary meets Darnley for the first time since her return to Scotland at Wemyss Castle. He re-joins her in Edinburgh after a quick visit to his father in Dunkeld.

	April 1565
	22
	Mary nurses Darnley through a bout of measles. Moray, Ruthven, Morton, Glencairn and Châtelherault sign a bond to prevent the Mary-Darnley marriage.

	May 1565
	22
	Mary makes Darnley Earl of Ross. Lord Robert Stewart is made Earl of Orkney and Shetland and Lord Erskine, Earl of Mar.

	July 1565
	22
	Mary issues a proclamation declaring that she will not interfere in religious matters. She also seeks a papal dispensation for her marriage as her and Darnley are blood relatives, but she does not wait for it to arrive.

	16 July 1565
	22
	Mary and Darnley ride to Seton Palace and stay two nights there. The following Sunday their banns are announced.

	29 July 1565
	22
	Mary and Darnley are married in the chapel of Holyrood Palace.

	26 August 1565
	22
	Mary sets out towards Stirling to confront Moray and the rebellious Lords. This is the start of the Chaseabout Raid.

	22 September 1565
	22
	After a visit at Huntingtower Castle, Mary returns to Edinburgh to muster more support.

	8 October 1565
	22
	Mary with her forces and Darnley arrive at Lochmaben Castle where they attend a banquet. Meanwhile, Moray crossed the English border when he realized that there was to be no English help. In Dumfries, Mary met the Earl of Bothwell and made him her lieutenant-general when he joined her campaign.

	March 1566
	23
	For fear of reprisals, the Lords involved in the Chaseabout Raid and Darnley sign a bond with the object of upholding the protestant faith, remove David Rizzio, Mary's Secretary and convey the crown matrimonial to the by now estranged Darnley. Maitland carefully avoids signing.

	9 March 1566
	23
	David Rizzio is savagely stabbed to death at Holyrood, in front of the heavily pregnant Mary by the Patrick Ruthven, accompanied by Darnley and the Earl of Morton's men. Mary is detained at Holyrood while the Lords issue a proclamation in Darnley's name that the Chaseabout Raid rebels were pardoned. Moray conveniently returns from exile and expresses surprise at the murder.

	12 March 1566
	23
	With the help of Bothwell and her equerry Arthur Erskine, Mary and Darnley escape unnoticed out of Holyrood to Dunbar Castle. She is joined there by Huntly, Fleming, Seton, Atholl, Balfour and Bothwell. She offers to pardon the perpetrators of the Chaseabout Raid but not those of the murder of Rizzio. Morton, Lindsay and Ruthven retreat to England, Maitland flees north and Knox west.

	18 March 1566
	23
	Mary returns to Edinburgh and accepts Moray, Glencairn and Argyll back into her Council. She awaits the birth of her child at Edinburgh Castle for safety.

	3 June 1566
	23
	In preparation for the birth Mary sends for the midwife, Margaret Aestane and for the relics of St Margaret of Scotland.

	19 June 1566
	23
	After a long and painful labour which started the day before, James VI is born.

	August 1566
	23
	Mary goes on a hunting trip to Traquair House with Darnley but sends the baby to Stirling for safety.

	October 1566
	23
	Progress to Jedburgh where she hears of Bothwell's injury by "Wee Jock Elliot". She rides to Hermitage Castle and back to see him and falls very ill as a result. Bothwell visits her but not Darnley.

	November 1566
	23
	After stopping at Kelso, Hume Castle, Langton Castle, Eyemouth, Dunbar and Tantallon Castle, Mary and her advisers discuss what to do about Darnley at Craigmillar Castle. It is suggested to Mary that Darnley should be assassinated, a plan which Mary rejects. 

	17 December 1566
	24
	James VI is baptized at Stirling Chapel. Darnley does not attend the ceremony. The godparents are the King of France, the Duke of Savoy and Elizabeth I.

	24 December 1566
	24
	Mary pardons the Rizzio murderers and spends some days at Drummond Castle accompanied by Bothwell, while Darnley retreats to Glasgow suffering of syphilis.

	January 1567
	24
	Mary visits Darnley in Glasgow and persuades him to return to Edinburgh with her.

	1 February 1567
	24
	Mary and Darnley arrive in Edinburgh and Darnley is put up at Kirk o'Field, a house owned by the Hamiltons, for fear of contaminating the baby. Mary is cordial to him and it is agreed that he should return to Holyrood.

	9 March 1567
	24
	Mary attends one of her page's wedding at Holyrood but also spends some time with Darnley. At 10 p.m. she remembers that she promised to attend the masque and leaves again. At about 2 a.m. an explosion destroys Kirk o'Field. Darnley's naked body and that of his servant's are found strangled in the orchard.

	March 1567
	24
	Mary goes to mourn at Seton Castle. The Earl of Lennox, Darnley's father, openly accuses Bothwell of the murder.

	12 April 1567
	24
	Bothwell attends his trial at the Tolbooth in Edinburgh but Lennox fears to show himself. For want of witnesses the prosecution has no case and Bothwell is acquitted.

	19 April 1567
	24
	Mary tries to regain support among her Lords while Bothwell gets 29 of them to sign the Ainslie Tavern Bond in which they agree to support his claims to marry Mary.

	24 April 1567
	24
	Mary visits her son at Stirling for the last time. On her way back to Edinburgh she is abducted willingly or not by Bothwell and his men and taken to Dunbar Castle where she may have been raped by him.

	6 May 1567
	24
	Mary and Bothwell return to Edinburgh after staying at Hailes Castle.

	7 May 1567
	24
	Bothwell obtains a divorce from his wife, Lady Jean Gordon.

	14 May 1567
	24
	The marriage contract is signed.

	15 May 1567
	24
	Mary and Bothwell are married according to Protestant rites at 10 a.m. The couple retires to Borthwick Castle. Meanwhile, the Lords having once again turned against Bothwell organize an army to meet them on the way. Mary and Bothwell escape from Borthwick and move on to Dunbar.

	15 June 1567
	24
	Mary and Bothwell with the support of Huntly and Crawford confront the Lords at Carberry Hill. There is no battle but Mary agrees to follow the Lords on condition that they let Bothwell go. But the Lords break their promise and take her to the Lord Provost's House in Edinburgh and then to Lochleven Castle as their prisoner.

	24 June 1567
	24
	Mary abdicates in favour of her son under duress. James VI is crowned at Stirling and Moray becomes regent.

	July 1567
	24
	Mary suffers a miscarriage. The father was most probably Bothwell but the date of conception is unclear.

	2 May 1568
	25
	Mary escapes from Lochleven with the help of two of the young Douglases. She is met by Lord Seton on the other bank and travels to Niddry Castle and then Cadzow Castle. She gathers 6,000 men.

	13 May 1568
	25
	Mary's troops meet those of Moray at Langside but are defeated. She flees to Terregles Castle and then Dundrennan Abbey. Against the advice of Lords Herries, Fleming, Livingston, Boyd and George Douglas, she decides to seek help from England.

	16 May 1568
	25
	Disguised as an ordinary woman, Mary crosses the River Solway and lands at Workington. She spends her first night at Workington Hall owned by a friend of Lord Herries.

	18 May 1568
	25
	Mary is escorted to Carlisle Castle after spending a day at Cockermouth. 

	8 June 1568
	25
	Elizabeth finally sends her emissary Middlemore to announce that she will not receive Mary in London until she has been cleared of all accusations against her at an enquiry to be set up by Elizabeth. Mary is moved to Bolton Castle shortly after, stopping at Lowther Castle and Wharton for two nights.

	Ocotber 1568
	25
	The Conference of York opens with Moray producing the forged "Casket Letters" to prove Mary's guilt in the murder of Darnley. Mary is neither allowed to see the evidence nor attend in person.

	11 January 1569
	26
	The Conference of Westminster concludes that although Moray had produced insufficient evidence, Mary had not managed to prove that the Scottish Lords had rebelled against her unjustly, and she is remanded in custody.

	3 February 1569
	26 
	Mary reaches the depressing Tutbury Castle after a long journey during which she is ill between Rotherham & Chesterfield.

	12 May 1569
	26
	Mary's health seriously deteriorates at Chatsworth Castle.

	June 1569
	26
	Mary applies to the Pope for a divorce from Bothwell in view of a possible marriage with the Duke of Norfolk.

	July 1569
	26
	At the Perth Convention, Moray turns down Mary's restoration proposal by a vote of 40 to 9. Elizabeth discovers the marriage plot and sends Norfolk to the Tower and Mary back to Tutbury in a rage.

	November 1569
	26
	The Catholic Rising by the Earls of Northumberland & Westmorland fails. Although Mary did not approve, she is sent further away from the rebels to Coventry Castle but stays at an inn instead, followed by a house in the centre of town.

	11 January 1570
	27
	Moray is shot dead by a Hamilton. Mary rewards the assassin of her treacherous half-brother with a pension.

	May 1570 
	27
	Mary is taken back to Chatsworth and another ill-conceived plan to liberate Mary is hatched by Sir Thomas Gerard, local catholic squire, two brothers Francis & George Rolleston, John Hall and Edward & Thomas Stanley. Mary also disapproves of this one which is betrayed by one of the Rollestons and nipped in the bud.

	August 1570
	27
	Norfolk is released from the Tower.

	October 1570
	27
	Cecil & Mildmay visit Mary at Sheffield Castle to propose a long list of articles aiming at an alliance with Elizabeth. Mary is enthusiastic and willing to compromise but nothing comes out of the proposals.

	August 1571
	28
	The Scottish Regent Lennox, Darnley's father, is killed during a raid on Stirling. Morton takes over.

	September 1571
	28
	Norfolk is arrested once more for his involvement in the Ridolfi Plot.

	January 1572
	29
	Norfolk is tried for High Treason and executed in June.

	24 August 1572
	29
	In France, Mary's Guise uncles instigate the St Bartholomew's Day Massacre of Protestant Huguenots. 

	October 1572
	29
	The Earl of Mar is dead - Morton is confirmed as Regent in name and deed.

	May 1573
	30
	Edinburgh Castle still held by Marian supporters falls under the English gunners. Kirkcaldy is executed and Maitland dies either of natural causes or suicide.

	August 1574
	31
	Augustine Raullett, Mary's secretary, dies and is replaced by Claude Nau. Mary enters a quiet period in her confinement.

	1577
	34
	There are plans to marry Mary to Philip of Spain's illegitimate brother, Don John of Austria but her marriage to Bothwell has still not been annulled. Mary makes a will in which she wishes her son James to marry a Spanish princess and convert to Catholicism.

	April 1578
	35
	Bothwell dies in his Danish prison, followed by Don John six months later, and with him Mary's hopes of freedom.

	1581 - 1584
	39
	Mary launches the idea of the "Association" whereby her and James would rule jointly in Scotland. She enlists the help of Patrick Gray to negotiate, but he finds it more profitable to convince James that an alliance with and subsidy from Elizabeth would be more beneficial to his advancement. However, in July, James falsely welcomes Mary's idea.

	1581
	39
	The English Government passes the Act of Persuasions which makes it high treason to reconcile to the Catholic Faith.

	November 1583
	40
	Walsingham, Elizabeth's new secretary of state, uncovers the Throckmorton Plot. Francis Throckmorton, cousin of Nicholas Throckmorton, is arrested for carrying secret correspondence to Mary. He confesses and incriminates her.

	Summer 1584
	41
	Mary visits Buxton baths for the last time. She carves a farewell message on the window pane with a diamond.

	September 1584
	41
	Mary is taken out of the care of her jailer Shrewsbury and handed into that of Ralph Sadler, following domestic scandals.

	28 November 1584
	41
	Nau draws up 28 heads of proposals on the Association in which Mary sacrifices a great deal in exchange for freedom.

	January 1585
	42
	Mary is once more moved to Tutbury Castle, into the care of the unsympathetic Amyas Paulet.

	March 1585
	42
	James officially repudiates the Association with his mother. Mary is devastated but blames mostly Patrick Gray. 

	Spring 1585
	42
	The English Parliament enact the "Bond of Association" (external site), a statute whereby Mary is to be held responsible for any plot instigated in her name, be it with or without her knowledge or approval.

	Christmas Eve 1585
	43
	Mary is moved to Chartley Hall and severely ill, takes to bed for over four weeks.

	16 January 1586
	43
	Walsingham starts off the first part of his plan to ensnare Mary. She receives her first correspondence in months through Gilbert Gifford, Walsingham's agent and the connivance of a local brewer also bought by Walsingham.

	25 June 1586
	43
	Mary is introduced via letter to Anthony Babington, young and zealous catholic whose plan to liberate Mary becomes entangled with Walsingham's set up at this point.

	14 July 1586
	43
	Babington sends Mary a letter in which he unwisely discloses the details of his plot, including "the dispatch of the usurping Competitor" (the assassination of Elizabeth).

	17 July 1586
	43
	Against her secretaries' advice, Mary replies approving all his plans. Walsingham's decipherer, Phelippes, draws the gallows sign on the letter. A postcript is added (to be later removed) asking for the names of all those involved in the plot. 

	14 August 1586
	43
	Babington is arrested and sent to the Tower. He confesses all on the 18th.

	11 August 1586
	43
	Mary, still unaware, is offered by Paulet to go for a ride outdoors. This is so that Elizabeth's emissary can arrest her en route. Nau and Curle, Mary's secretaries are taken to London while Mary and her physician, Bourgoing, are marched towards Tixall. A fortnight later, she is removed to Chartley where her possessions were seized. Nau and Curle confess. Nau is sent to France and Curle remains in prison for another year.

	25 September 1586
	43
	Mary arrives at Fotheringhay Castle after spending one night at Hill Hall near Abbot's Bromley and two nights at Leicester, house of the Earl of Huntingdon.

	1st October 1586
	43
	Paulet announces to Mary that she will be interrogated and should own up to her misdeeds. She refuses.

	8 October 1586
	43
	The Commissioners assemble at Westminster to hear the evidence, and agree to try Mary under the Act of Association.

	11 October 1586
	43
	The Commissioners start arriving at Fotheringhay.

	14 October 1586
	43
	Mary yields to pressure and agrees to appear in person to answer the single charge of plotting Elizabeth's assassination.

	15 October 1586
	43
	Mary enters the room directly above the Great Hall at nine o'clock for the first day of the trial. When it finishes the next day, no verdict is reached as Elizabeth has ordered it to be prorogued pending her decision.

	25 October 1586
	43
	The Commissioners reconvene in the Star Chamber in London.

	1st November 1586
	43
	Paulet rudely interrupts Mary in prayer but fails to extract from her the confession desired by Elizabeth.

	19 November 1586
	43
	Lord Brockhurst breaks the news to Mary of her forthcoming execution but obtains no repentance or confession either. Mary spends the next two days doing her correspondence.

	4 December 1586
	43
	Parliament obtains a public proclamation from Elizabeth of the sentence of death. All attempts on Mary's behalf are annihilated by Walsingham, and Mary's farewell letter to Elizabeth is not dispatched.

	11 December 1586
	44
	Mary again writes to Elizabeth to urge her to speed her execution but Paulet refuses to send the letter.

	1st February 1587
	44
	Elizabeth finally signs the Death Warrant.

	7 February 1587
	44
	Mary and her remaining servants are finally notified of the date of the execution.

	8 February 1587
	44
	Mary is executed in the Great Hall of Fotheringhay between the hours of nine and ten in the morning.


Mary's Family Trees

The = sign marks a marriage, with the | sign showing the children of that particular marriage underneath. Children of the same marriage are numbered but not necessarily in order of birth. Where one relative has been married more than once, the spouses are also numbered. Parents are indicated in bold. Children who later became parents themselves are mentioned twice, once in italics and later in plain/bold type. The colour red shows the closest relation to Mary, Queen of Scots in each particular family tree.

 

Mary's French relatives
 

	Claud, Duke of Guise*
	=
	Antoinette de Bourbon*   

	 
	|
	 

	
	|
	

	1) Francis, Duke of Guise
	2) Louise
	3) Charles, Cardinal of Lorraine
	4) Claud, Duke of Aumale
	 5) Mary of Guise
	6) Louis, Bishop   of Troyes
	7) Antoinette, Abbess of Faremoutiers
	8) Francis, Grand Prior General of the Galleys
	9) René, Marquis d'Elboeuf
	10) Renée, Abbess of St Peter, Rheims

	 

	1. Louis, Duke of Longueville
	=
	Mary of Guise
	=
	2. James V of Scotland   

	 
	|
	 
	|
	 

	
	|
	
	|
	

	1) Francis, Duke of Longueville
	2) Louis (d.1537)
	1) James (d.1541)
	2) Robert (d.1541)
	3) Mary, Queen of Scots


* Claud and Antoinette had another two dead newborn sons.
 

Mary's Scottish Relatives
 

	James IV of Scotland
	=
	Margaret Tudor

	
	|
	

	
	|
	

	Janet Stewart, Lady Fleming (illegitimate)
	James V of Scotland
	

	

	1. Princess Madeleine
	=
	James V of Scotland
	=
	2. Mary of Guise
	

	
	
	
	|
	
	

	
	
	
	|
	
	

	
	
	1) James (d.1541)
	2) Robert (d.1541)
	3) Mary, Queen of Scots
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	Illegitimate Children of James V:

	
	
	John, Prior of Coldingham
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	Adam, Prior of Charter House
	

	
	
	Robert, Prior of Whithorn
	

	
	
	Jean, Countess of Argyll
	

	
	
	Margaret Stewart
	

	
	
	James, Commendator of Melrose
	

	
	
	Lord James Stewart, Earl of Moray (left)
	

	
	
	James Stewart
	

	
	
	Robert, Commendator of Holyrood
	


	


	
	 


Mary's English Relatives
 

	Henry VII of England
	=
	Elizabeth of York

	 
	 
	 
	|
	 
	 
	 

	 
	 
	 
	|
	 
	 
	 

	 1) Henry VIII of England*
	2) Mary
	
	3) Margaret Tudor**

	 
	 
	 
	 
	 
	 
	 

	 1) Catherine of Aragon
	2) Anne Boleyn 

 
	 3) Jane Seymour 

 
	 =
	Henry VIII
	 1) James IV
	=
 
	Margaret Tudor
	= 

 
	2) Archibald 6th Earl of Angus

	 |
	 |
	 |
	 
	 
	|
	
	|
	

	 |
	 |
	 |
	 
	
	|
	
	|
	

	 Mary Tudor
	  Elizabeth I
	 Edward VI
	 
	James V of Scotland
	 Lady Margaret Douglas

	
	
	
	
	
	
	

	
	Mary of Guise 
	= 
	James V of Scotland
	Matthew Stewart, 4th Earl of Lennox
	=
	Lady Margaret Douglas

	
	
	| 
	
	
	|
	

	
	
	| 
	
	
	|
	

	
	
	| 
	
	1) Henry Stewart, Lord Darnley
	2) Charles Stewart, Earl of Lennox

	
	
	Mary, Queen of Scots 
	=
	Henry Stewart, Lord Darnley
	
	Charles Stewart
	=
	Elizabeth Cavendish

	
	
	
	|
	
	
	
	|
	

	
	
	
	|
	
	
	
	|
	

	
	
	
	James VI of Scotland
	
	
	Arabella Stuart


 

* Henry VIII had another 3 wives after Jane Seymour.
** Margaret Tudor had a third husband, Henry Stewart, Earl of Methven
Mary Stuart: The Poet

The following sonnet was written by Mary during her incarceration in Fotheringhay. The next poem is an ode to the death of her first husband, the French king Francis II.  Although Mary was fluent in both French and old Scot she preferred to write in French which was the language of the court, and considered more sophisticated.

Ode to Francis II
	Fotheringhay 

	Que suis-je hélas?  Et de quoi sert ma vie?
Je ne suis fors qu'un corps privé de coeur,
Une ombre vaine, un objet de malheur
Qui n'a plus rien que de mourir en vie.
Plus ne me portez, O ennemis, d'envie
A qui n'a plus l'esprit à la grandeur.
J'ai consommé d'excessive douleur
Votre ire en bref de voir assouvie.
Et vous, amis, qui m'avez tenue chère,
Souvenez-vous que sans coeur et sans santé
Je ne saurais aucune bonne oeuvre faire,
Souhaitez donc fin de calamité
Et que, ici-bas étant assez punie,
J'aie ma part en la joie infinie.
	Alas what am I?  What use has my life?
I am but a body whose heart's torn away,
A vain shadow, an object of misery
Who has nothing left but death-in-life.
O my enemies, set your envy all aside;
I've no more eagerness for high domain;
I've borne too long the burden of my pain
To see your anger swiftly satisfied.
And you, my friends who have loved me so true,
Remember, lacking health and heart and peace,
There is nothing worthwhile that I can do;
Ask only that my misery should cease
And that, being punished in a world like this,
I have my portion in eternal bliss.
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Mary’s first husband, the young French King Francis II died suddenly of an ear infection aged only sixteen. Mary, a year older than him, wrote the following poem in a state of great dejection, having lost the only pure love that she would ever encounter.

	En mon triste et doux chant 
	  

In my sad, quiet song,

	D’un ton fort lamentable, 
	A melancholy air,

	Je jette un oeil tranchant,
	I shall look deep and long

	De perte incomparable,
	At loss beyond compare,

	Et en soupirs cuisants
	And with bitter tears,

	Passe mes meilleurs ans.
	I’ll pass my best years.

	Fut-il un tel malheur
	Have the harsh fates ere now

	De dure destinée
	Let such a grief be felt,

	Ni si triste douleur
	Has a more cruel blow

	De Dame Fortunée
	Been by Dame Fortune dealt

	Qui, mon coeur et mon oeil,
	Than, O my heart and my eyes!

	Vois en bière et cercueil?
	I see where his bier lies?

	Qui en mon doux printemps
	In my springtime’s gladness

	Et fleur de ma jeunesse
	And flower of my young heart,

	Toutes les peines sens
	I feel the deepest sadness

	D’une extrême tristesse
	Of the most grievous hurt.

	Et en rien n’ai plaisir
	Nothing now my heart can fire

	Qu’en regret et désir
	But regret and desire.

	Ce qui m’était plaisant 
	He who was my dearest

	Ores m’est peine dure;
	Already is my plight.

	Le jour le plus luisant
	The day that shone the clearest

	M’est nuit noire et obscure;
	For me is darkest night.

	Et n’est rien si exquis
	There is nothing now so fine

	Qui de moi soit requis.
	That I need make it mine.

	J’ai au coeur et à l’oeil
	Deep in my eyes and heart

	Un portrait et image
	A portrait has its place

	Qui figure mon deuil
	Which shows the world my hurt

	Et mon pâle visage
	In the pallor of my face,

	De violettes teint
	Pale as when violets fade,

	Qui est l’amoureux teint.
	True love’s becoming a shade

	Pour un mal étranger 
	In my unwonted pain

	Je ne m’arrête en place,
	I can no more be still,

	Mais j’en ai beau changer
	Rising time and again

	Si ma douleur efface;
	To drive away my ill.

	Car mon pis et mon mieux
	All things good and bad

	Sont mes plus déserts lieux.
	Have lost the taste they had.

	Si en quelque séjour,
	And thus I always stay

	Soit en bois ou en pré,
	Whether in wood or meadow,

	Soit pour l’aube du jour
	Whether at dawn of day

	Ou soit pour la vesprée,
	Or at the evening shadow.

	Sans cesse mon coeur sent
	My heart feels ceaselessly

	Le regret d’un absent
	Grief for his loss to me.

	Si parfois vers ces lieux
	Sometimes in such a place

	Viens à dresser ma vue,
	His image comes to me.

	Le doux trait de ses yeux
	The sweet smile on his face

	Je vois en une nue;
	Up in a cloud I see.

	Soudain je vois en l’eau 
	Then sudden in the mere

	Comme dans un tombeau.
	I see his funeral bier.

	Si je suis en repos,
	When I lie quietly

	Sommeillante sur ma couche
	Sleeping upon my couch,

	J’ois qu’il me tient propos;
	I hear him speak to me

	Je le sens qu’il me touche;
	And I can feel his touch.

	En labeur, en reçoi,
	In my duties each day

	Toujours est près de moi.
	He is near me always.

	Je ne vois autre objet
	Nothing seems fine to me

	Pour beau qu’il se présente;
	Unless he is therein.

	A quel que soit sujet
	My heart will not agree

	Oncques mon coeur consente
	Unless he is within

	Exempte de perfection
	I lack all perfection

	A cette affliction
	In my cruel dejection.

	Mets chanson ici fin
	I shall cease my song now,

	A si triste complainte
	My sad lament shall end

	Dont sera le refrain;
	Whose burden aye shall show

	Amour vrai et non feint 
	True love can not pretend

	Pour la séparation
	And though we are apart,

	N’aura diminution.
	Grows no less in my heart


Mary's Parents
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James V, born 10th April 1512 and died 14th December 1542, was the seventh Stuart king of Scotland (1513-42), the son of James IV. In 1514 James V's mother, Margaret Tudor, daughter of England's Henry VII, married Archibald Douglas, 6th earl of Angus. John Stuart, duke of Albany, became regent and a power struggle ensued among factions controlled by Albany, Angus and Margaret. For a time, Angus, a pro-English Protestant supporter, held James prisoner (1526-28). When James reached his majority he sided with Scotland's pro-French Catholic faction against the English. On 1st January 1537 he married Madeleine, the daughter of Francis I of France, and received a large dowry. She died the following July, and James married (1538) Mary of Guise. His aggressive, vindictive policies lost him the support of the nobility, weakening his army and contributing to his defeat by the English at Solway Moss in 1542. Soon after this battle, he died at Falkland Palace leaving a week-old daughter, Mary Queen of Scots to succeed him.

Mary of Guise was born on 20 November 1515, eldest daughter of the marriage of love between Antoinette of Bourbon and Claud, Count of Guise Her father became somewhat of a hero but his military career kept him away from the family home at Joinville where she grew up. He distinguished himself fighting in the Italian Wars and was created Duc de Guise by King Francis I. Her mother, far from being the subdued housewife type, took a vivid interest in her husband's affairs and believed in conveying that sense to her daughter. Claud's own mother, Philippa of Gueldres was a formidable woman with a devout nature who, sickly and aged 58, decided to join a convent and make vow of poverty. Her son came to her for advice when Martin Luther's revolutionary ideas began to spread the Protestant movement, and she urged him to fight heresy. From this moment onwards, Claud saw himself as the defender of the faith. It is therefore not surprising that Antoinette wished for her daughter to receive a strong Christian education, and what better teacher than her own grandmother. Mary was thus sent to Pont-au-Mousson to learn. However, when aged 14, her uncle Antony and his wife paid her a visit and recognised her father's looks and charms. Such a girl should no longer languish in a convent but be introduced to the glamour of Francis's court. It was thus that Mary had her first contact with the world of courtiers with all its jealousy and insincerity. However, Mary remained unmarried for some time although she divided her time between court and the family home. Finally, on 4 August 1534, she married another illustrious young man, Louis, Duke of Longueville in the chapel of the Royal Palace of the Louvres. Their union was a happy one and Mary found a purpose in becoming the source of charity for local people. On 30 October 1535 her first son Francis was born. In the winter of 1536, she attended the wedding of the King of Scotland, James V and the French King's eldest daughter, Princess Madeleine. Princess Madeleine however, a tubercular, could not withstand the rigours of the Scottish climate and died a couple of weeks after her departure. Mary, who was once again pregnant shared in the general sorrow which was soon to be her lot too. On 9 June 1537, Louis her husband died at Rouens from an unclear epidemic and left her a widow at the age of 21.

Far from thinking about remarrying, Mary mourned her late husband and gave birth to her second son, Louis on 4 August 1537. However, James V of Scotland having lost a first bride was well intent on procuring himself another French spouse to further the interests of the Franco-Scottish alliance against England.His uncle Henry VIII of England, getting wind of his plans decided to prevent this dangerous union by asking for Mary's hand for himself.Half-amused and half-disconcerted, Francis I of France accepted James's proposals over Henry's and conveyed his wishes to Mary's father Claud. Mary received the news with shock and alarm. She did not rejoice at the prospect of leaving family and country to be married off to a notoriously neurotic and unstable King.Especially now that she had just lost little Louis aged only four months.Her father Claud was caught in a diplomatic wrangle.He tried to delay matters as much as he could until James, probably sensing her reluctance, wrote her a letter in which he appealed to her for advice and support. Mary, finding once more a sense of purpose, accepted the offer and hurried plans for departure. On 9 May 1538 she was married to James in her castle of Châteaudun through Robert, Lord Maxwell acting as proxy. On 10 June, forced to leave little Francis behind, she embarked at Le Havres accompanied by her father, sister Louise and a household of French servants. Just like her daughter, Mary Queen of Scots would later stare mournfully at the disappearing French coast, so she did but also discovering that, like her, she was a good sailor and remained unaffected by seasickness. On Trinity Sunday Mary and her fleet touched Scottish soil at Balcomie near St Andrews. Confirmation of her marriage to James and rejoicings followed. Mary was pleasantly surprised by the welcome that she got and by what she saw. She had been led to believe that Scotland was barbaric and uncultivated but visits to her new domains such as Falkland Palace, Linlithgow Palace, Stirling Castle and Edinburgh Castle convinced her of the contrary.

Mary's task was now to prove to her new husband that she was worthy of the life he offered her.She found that James had little time for her and kept his cards close to his chest, being used to a bachelor life and to directing his own affairs.Homesickness was worse than she had expected, and she was shocked by the lack of reverence with which the nobility treated James. However, keen to integrate herself within her new surroundings, she resolved to learn everything there was to know about Scotland.She encouraged marriages between members of her own household and the Scots, learned to speak Scot, and made herself indispensable to James.Conversely, she also tried to introduce some Renaissance refinement into the predominantly medieval Scottish way of life.Soon, French fashion and ideas began to permeate the country. At every opportunity she sent messengers to France for cloth, plant cuttings, masons and other things, while keeping an affectionate correspondence with her mother Antoinette. But one thing worried Mary; after a year of marriage, there was still no sign of an heir for James.Her prayers were finally answered and overjoyed by the news of his wife's pregnancy, James wasted no more time to crown her Queen of Scotland.The coronation took place at Edinburgh Castle on 22 February 1540 and baby James was born at St Andrews on 22 May of the same year. As befitted the heir to the throne, the child would have to remain in St Andrews and his education taken out of the Queen's hands.Unfortunately, his father remained prone to fits of depression and by early autumn 1540, had an old friend arrested and executed for allegedly plotting against him.The friend in question was Sir James Hamilton of Finnart but not a shred of evidence existed against him.James later suffered terrible nightmares in which Lord Hamilton returned to cut off both his arms and promised to return to cut off his head.In the meantime, alarming reports that baby James was ill reached Mary who was pregnant again.However, he soon recovered and Mary prepared herself for the birth of her second child.On 24 April 1541 she gave birth at Stirling Castle to another son, Robert. However, within days of the christening, little James's health was once more in jeopardy.James rode to St Andrews but arrived too late to see his son alive.Distraught, James had yet another tragedy to face that day: his second son had also died while he was away.Mary was in mourning once more.There were rumours that the children had been poisoned, probably by the slighted Hamiltons who had lost their claim to the throne with their births, but these were never substantiated.The two boys were transferred to Edinburgh and buried at Holyrood Abbey.

If Mary and James were at first united in their grief and tried to keep up appearances, all was not well between them.The death of his only two legitimate sons had plunged James into an even deeper depression and paranoia.He suspected every one of his Lords of plotting to overthrow and assassinate him.The Lords, on their side, saw James's condition with increasing disquiet.There is no doubt that James's fears were not groundless: Lord Hamilton for one saw his chances of becoming the next King of Scotland restored, now that the only heirs had died and that James's health was clearly on the wane.On the other hand, King Henry VIII of England was in constant dispute with James over his unwilligness to break his ties with the Catholic Church.But now, this anxiety even turned itself against his own wife Mary. John Knox, who was both a mysoginist and xenophobe seized the opportunity to insinuate that she was having an affair with Cardinal Beaton, a married family man old enough to be her father.James on his side, had begun to seek refuge in physical pleasures and every one of his indiscretions were related to Mary in an effort to widen the rift between them.Mary's distress was increased by the fear that she might not get pregnant again but, being a highly intelligent woman and harbouring a keen interest in public affairs, she turned away from the domestic sphere to concentrate on the financial administration of her household.Then, Mary discovered that she was carrying another child.Although James welcomed the thought of a new heir, his mind was preoccupied by Henry VIII.The King of England had lost his patience and rallied James's mortal enemies, the Earl of Angus and his brother Sir George Douglas with a small force.They were defeated at Kelso but when James rode to the Borders to retaliate, the divided loyalties of his Lords caused him a bitter defeat at Solway Moss.James's spirit was irretrievably broken; paying a last visit to his wife at Linlithgow Palace, he then rode on to Falkland Palace where, on 14 December 1542, he died suddenly after hearing the news of his daughter's birth a few days earlier.The question which now posed itself was that of the Regency. Among the contenders were of course Lord Hamilton, Earl of Arran being second in line but how could Mary be sure that he would resist the temptation of eliminating the only obstacle which lay between himself and the throne: her new-born daughter?On the other hand, there was Cardinal Beaton with his pro-French policies, accused of forging James's will as he lay confused and dying at Falkland.In terms of her marriage contract, Mary was entitled to return to France but also to be Queen Regent.Although the idea must have been tempting to her, she had no desire to leave her daughter behind.Furthermore, she had always endeavoured to play an active role in Scottish public affairs and she would continue to do so, so that she could hand over a stable country to her daughter when she came to rule.On 3 January 1543 the Earl of Arran was proclaimed Lord Governor of Scotland, by the Privy Council and Cardinal Beaton was made Chancellor of Scotland a week later to the dismay of the former. As James V's funeral was being carried out in Edinburgh, Mary stayed guarding her child within the safety of the walls of Linlithgow Palace.

Mary soon found herself embroiled in a cat and mouse game between Henry VIII's party and the Earl of Arran.Henry had started pressing Arran on the question of the royal marriage between his son Edward and little Mary.Mary, having no intention of agreeing to this alliance was nevertheless obliged to act tactfully for fear of provoking an English invasion.The sudden reappearance of Sir George Douglas did nothing to reassure her.Former enemy of her late husband and working for Henry VIII, his influence over Arran could only be detrimental to her own interests.Indeed, Henry's plan was to turn Arran's sympathies in favour of England and to get rid of Cardinal Beaton.For Mary, lacking authority in her present position as James's widow, losing Beaton was a disaster.Her fears were confirmed when Beaton was suddenly kidnapped at the Palace of Holyroodhouse during a meeting of the Privy Council.With Beaton safely imprisoned at the Castle of Dalkeith, Arran now proceeded to impose his own servants on Mary's household at Linlightgow.Forbidding her to leave for the safety of Stirling Castle, her own property, he ensured that Mary was unable to escape and seek French support. Mary, no stranger to the art of intrigue, now resorted to a more subtle and skillfull game.Pretending to agree to the marriage of her daughter to the English heir, she discredited Arran in the eyes of Henry's envoy, Sir Ralph Sadler, and demanded that Beaton be released.Playing one against the other, she obtained from Arran that Beaton be released into the custody of one of her supporters, Lord Seton.Beaton soon escaped to his own Castle of St Andrews, causing Henry's wrath to descend on Arran.But Arran's loyalties were changing once more. His half-brother John Hamilton, Abbot of Paisley had returned from France and was urging him to cut ties with England. In the meantime though, Arran's major rival, the Earl of Lennox, had also been dragged back from the French court by Mary.Mary had enticed him over to Scotland with the promise of making him Governor of Scotland in place of Arran, and falsely, to make him her spouse.Arran and Lennox, eternal rivals, would always sit on opposite sides of the fence. On 1st July 1543 the Treaties of Greenwich were ratified whereby it was agreed that baby Mary would marry Edward at the age of eleven, and peace between England and Scotland was to be assured during their lifetime.There followed a flurried confrontation between Arran's men and Mary's supporters at Linlithgow. The outcome was that it was agreed that Mary would be allowed to leave for Stirling and that her daughter would be put in the care of two Lords chosen by Arran, Lords Livingston and Lindsay, and two others chosen by Lennox, Lords Graham and Erskine.Arran suddenly decided to switch sides again and was reconciled with Beaton. 

But the road to the Regency would be a twisted and treacherous one for Mary. Having regained a position of power by becoming the principal member of the Council of Regency, Mary was now able to keep the rebellious Arran under control.However, Lennox realised that Mary's promise of marriage was but an empty one, and decided to approach Henry VIII with a view to marrying his niece Lady Margaret Douglas. In the meantime, the French help which Mary had requested from Francis arrived in the form of money and the French ambassador, Jacques de la Brosse.Lennox, took this opportunity to compensate himself for his trouble and seized the money at Dumbarton Castle where he was in attendance.In Jacques de la Brosse Mary found a valuable ally, as she felt renewed irritation towards Arran's mismanagement of public funds and attitude.She had been advised to draw Lennox back into her party as he was her most likely tool against Arran.She therefore summoned Lennox at Stirling and promised him her daughter's hand to gain time.Lennox was not fooled however and while declaring his allegiance to Mary, continued his secret correspondence with Henry.The danger from England was by now very real and Mary acted by arresting the pro-English Lords in her midst.By December 1543, Parliament declared that because Henry had broken the peace by seizing Scottish ships, the Treaties of Greenwich were invalidated.Angus and his followers rose up against the repeal of the Treaties but were defeated by Beaton and Arran.And, like so many others forced and bribed to Mary's cause, they too played a double game.At the beginning of May 1544, English ships arrived and the Earl of Hertford and his men disembarked near Leith under instruction to destroy everything in his path.Meeting with unexpectedly robust resistance, the English nevertheless managed to ransack Edinburgh and Leith, Haddington, Dunbar and the Stirling area, desecrating sacred places and killing men, women and children alike.Mary blamed Arran for his inertia during those raids.Now well intent on removing him from power she enlisted the help of George Douglas, who although untrustworthy, possessed the expertise that she needed.At a General Council, Arran was accused of destroying the realm and breaking the truce with England but Arran made yet another disappearing act.This was the last straw and it was agreed that Mary should now become Regent.The war was not won yet as Mary was faced with the problem of persuading her people that she could obtain French assistance, while dealing with her disloyal and divided Lords and the rebellious Arran.Mary had to admit that she was not strong enough to depose Arran and a reconciliation was her only way out for the time being.Arran thus remained Lord Governor but guided by a special Council led by Mary. 

Scotland was at war for the next five years in what has come to be known as the "Rough Wooing".The usual squabbles between Beaton and Arran continued, while the latter launched a punitive raid in Jedburgh against the "assured Scots", those who had defected to the English enemy.This led to a Scottish victory in February 1545 at Ancrum Moor.The French fleet led by Jacques de Montgomery, Seigneur de Lorges, disembarked at Dumbarton in June but by the autumn, the Earl of Hertford was back burning down the abbeys of Kelso, Melrose, Dryburgh and Jedburgh amongst others. To console themselves, the Scots prepared to forfeit Lennox who was by now in England and married to Lady Margaret Douglas as promised by Henry VIII.A skirmish issued between Lorges, who knew and liked Lennox and Beaton. In the meantime, the unreliable Arran was again plotting to marry off his son to Mary's daughter.Beaton was still out of favour with Mary and with a large number of the Protestants who resented his wealth, way of life and enthusiasm for burning heretics.In March 1546, he had sent a George Wishart to the stake.But it was a quarrel over land with a Norman Leslie which was to be the last nail in his coffin.On 29 May 1546, Leslie accompanied by Peter Carmichael of Balmedie and James Melville broke into Beaton's Castle of St Andrews, murdered him and besieged the castle.They were joined by John Knox.The Earl of Huntly succeeded Beaton and Mary sent Arran to re-capture the castle and avenge Beaton's death.However, Beaton having previously kept Arran's son as hostage in the castle, Arran did not dare do anything too drastic which might put his life in jeopardy.The siege therefore continued well into the following spring.France and England had just signed a peace treaty in which Scotland was trying to be included, when Henry VIII died in January 1547, leaving the Earl of Hertford in power.On the French side Francis I also died four months later, but his successor Henry II assured Mary of his support. This materialised in July when the French fleet headed by Leon Strozzi landed and finally re-captured St Andrews Castle.Unfortunately, Hertford was not about to abandon Henry's policies with regards to the marriage of the little Scottish Queen to English royal heir.On 10 September 1547, known as "Black Saturday", the Scots suffered a bitter defeat at Pinkie Cleugh near Musselburgh.Arran, as per usual, escaped unscathed to tell Mary the bad news.Mary, fearful for her daughter, sent her temporarily to Inchmahome Priory, and turned to the French ambassador Monsieur D'Oysel.The new French King was now proposing to unite France and Scotland by marrying the little Queen to his newborn son.This seemed to Mary to be the only sensible solution to her troubles.In February 1548, hearing that the English were on their way back, Mary moved her daughter to Dumbarton.The English left a trail of devastation behind once more and seized the strategically located town of Haddington.By June, the much awaited French help had arrived and Mary, aged 33, decided that the time had come for her to play an active military role.Shaming the deserting soldiers she found relaxing at home, rewarding and spurring on those on the battlefield, she behaved like her father's true daughter. On 7 July, the French Marriage Treaty was signed at a nunnery near Haddington and by 7 August, the French fleet was sailing back to France carrying the future Queen of Scots on board. 

Her daughter may be safe in France but the French treaty was to prove yet another source of worry for Mary.Firstly, there was the problem of her financial resources seriously depleted by years of war and Arran's extravagance.Secondly, the French presence in Scotland was causing a lot of ill-feeling amongst her people. On the bright side, Huntly, who had been held prisoner in England since the battle of Pinkie, managed to escape and celebrated his return by leading an expedition to the Borders in February 1549.In June of the same year, an English fleet captured the small island of Inchkeith, occupying a strategic position opposite Leith.French reinforcements arrived once more, headed by Monsieur De Thermes and easily re-captured Inchkeith.At Haddington, it was an outbreak of the plague which finally convinced the English to abandon ship. In April 1550, the French and the English signed a peace treaty in which Scotland was included.Mary was now free to travel to France to persuade the King to help her financially and to remove Arran (who had been created Duke of Châtelherault by Henry II for agreeing to the marriage of the little Queen to the French Prince).Mary was also eager to be re-united with her family after an absence of 12 years, especially since her father Claud and his brother, Cardinal John had both recently died.Mary took great care with the preparations, ensuring that she would make the best possible impression on the French King, but also carefully choosing the Lords who would accompany her. She had had first-hand experience of their treachery and was not prepared to give them the opportunity to plot against her during her absence.Having left Châtelherault with D'Oysel, the French Ambassador, Mary landed at Dieppe on 19 September.Mary could have easily remained in France and left Scotland to become a French satellite state. However, she did genuinely care for the welfare of her people and enjoyed the political game. It is in that spirit that she conducted negotiations with Henry II, encouraging him to bribe her Lords and thereby easing the tension between both nationalities. Henry having also agreed to her desire for the Regency, Mary began to plan her journey back in the spring of 1551.However, horrified by an attempt to poison her young daughter, she stayed on. She visited her childhood home of Joinville, proudly showing her Lords where she grew up and spending time with her mother and her son Francis.Tragedy struck again when Francis suddenly passed away. Bearing his loss with fortitude, she embarked on 18 October 1551.Mary decided to pay England a royal visit and meet the young English King, Edward VI. Crossing the country from Portsmouth, she returned to Scotland in triumph.Turning her attention to the enforcement of law and order, she travelled throughout the country with Châtelherault to hold justice ayres.In the summer of 1553, Edward VI of England died, succeeded briefly by Lady Jane Grey and then by his half-sister, the catholic Mary Tudor.This was good news for Mary who now found herself on the same side of the religious fence as her old enemy, England.However, there were rumours that the Earl of Lennox was once more active, and Mary decided that it was time to claim the Regency for herself.With the promise of heavy financial incentives, Châtelherault reluctantly capitulated in favour of Mary on 19 February 1554.The ceremony took place on 12 April in Edinburgh: Mary of Guise was Regent at last.

The problems of war with England, the safety of little Mary and Châtelherault dealt with, Mary now concentrated on helping Scotland's battered economy to recover, and to restore law and order once more. However, as usual, the Scottish nobles were a force to be reckoned with.Although she showed more clemency than was customary of a ruler of the 16th century, there were many who disliked her authority and the union with France.Rumours that the little queen was ill opened up the floodgates to speculation about Scotland's future. Would Scotland come to be ruled entirely by a French King?People thus began to favour an alliance with England, especially since the Protestant movement was gaining strength in Scotland.Mary recognised the golden opportunity which presented itself to her adversaries: under the pretext of religion, they would stir up the population against her and seize land and power.The first thing she did as Regent was to surround herself with her supporters, including the Earl of Cassilis, James Makgill and the Abbot of Cupar.Others were rewarded and bribed with generous gifts.Nevertheless, the nobility demanded that the marriage of the little queen to the French Dauphin be finalised. Mary was loath to rush Henry II who was after all the more influential party in this arrangement.On the other hand, she did not want the explosive situation in Scotland to deteriorate even further.The difficulty lay in that France was at war with Spain, whose King Philip of Spain had married the English Mary Tudor.Henry II was now asking Scotland to divert England's attention away from this conflict by re-opening the hostilities.This was a very ill-timed campaign for Mary but she remained bound to obey given how dependent she was on France's help.However, the Scottish Lords openly flouted her authority and refused to proceed.Something had to be done quickly to restore the balance of power.Mary's eldest brother had just captured Calais from the English in January 1558 and Henry II was keen to reward the family.He ordered the royal marriage to go ahead.On 24 April 1558, the little Queen of Scots was married to the French Dauphin. Mary was to remain Regent while she was out of the country and the crown of Scotland would revert to Châtelherault if no children were born to the marriage.However, a secret agreement had been signed by the Scottish Queen, to the effect that the French King would inherit Scotland instead if she died childless.But political unrest prevailed in Scotland under the cloak of religious reform.Disturbances and pillages were taking place to the outrage of the helpless Mary.To make matters worse, on 17 November 1558, Mary Tudor died making way for her Protestant half-sister, Elizabeth I.Luckily, in the spring of 1559, the Treaty of Cateau-Cambrésis was signed, a truce between France and Spain, and an end to the English threat for Scotland.But on 2 May 1559, the troublesome John Knox returned from his exile after the siege of St Andrews and his spell in the French galleys.Pouring out all of his venom in his incendiary sermons (as he later would continue to do to Mary, Queen of Scots), he roused the congregation to violent action.Mary summoned Châtelherault and sweet-talked him into crushing the rebels but the Congregation kept the upper hand.After much to-ing and fro-ing, an agreement was reached on 23 July 1559 on Leith Links with the Lords of the Congregation (as they now called themselves).

But this momentary respite was not to last.The Lords of the Congregation now signed a bond agreeing that none of their number should go to see or speak to the Queen Regent without the consent of the others. Elizabeth I dispatched Sir Ralph Sadler under secret instructions to nourish faction against the French, urge Châtelherault to abandon Mary and coerce her into signing a treaty of perpetual peace with England. With the death of Henry II in August 1559, Mary lost a powerful ally. The Lords who were already complaining of changes to Scottish laws, French-style taxation and the appointment of Frenchmen to important offices of state were overjoyed by the arrival of Châtelherault's son, who had inherited his father's title of Earl of Arran. Châtelherault had once again switched sides and was preparing to take up arms when Mary decided to fortify Leith. Mary's attempts to win over Châtelherault and her step-son, Lord James were of no avail and her circle of supporters diminished daily. On 15 October, the Protestants marched to Edinburgh but Mary had already escaped to Leith. On 21 of October, the Lords announced that her Regency was suspended. But Mary knew that they were not the powerful, united force that they would have had her believe. On 7 November, Mary entered the capital once more after D'Oysel successfully drove them off. Although Mary set about restoring order, she fell gravely ill a fortnight later from chronic heart disease. By December she had recovered and the French had driven back the Protestant forces to St Andrews. Mary, disappointed by Elizabeth's deviousness demanded the reason for the appearance of English ships in the Forth Estuary.The French aid that she was so intently asking for was not forthcoming either. On 27 February, Lords James, Ruthven and others met with the Duke of Norfolk and signed the Treaty of Berwick, agreeing that Elizabeth should accept the realm of Scotland with Châtelherault being declared heir apparent to the crown. In return, the Scottish Protestants promised to support the English forces and to resist any annexation by France. This was a serious blow to Mary who, no longer safe in Leith, convinced Lord Erskine, Keeper of Edinburgh Castle, to let her stay there and deny entrance to anyone else. There, a series of negotiations between English envoys, Scottish lords and Mary were entered into. The lords demanded that French troops be sent home, but in Leith, the English siege had begun. Negotiations finally broke down over the question of the league with England.

Mary's health was rapidly deteriorating. Her heart disease had resulted in dropsy and negotiations with the Protestants had ceased. All her letters were intercepted and her last supporters were deserting her, and yet, no help came from France. On the morning of 7 June 1560, Mary sent for the lords and asked for their forgiveness for having inadvertently offended them and forgave them for their disloyalty. She dictated her will and made arrangements for her funeral. Her mother and brother, the Duke of Guise were to be her executors, with the Earl Marischal (who later repudiated the task) and Sir John acting in the same capacity in Scotland. Finally, on 11 June 1560 in the evening, she passed away. She was embalmed and doctors performed the post-mortem. She was then placed in a lead coffin which remained in the little Chapel of St Margaret within Edinburgh Castle until 16 March 1561, because the Lords of the Congregation could not agree on what to do with her body. On 6 July 1560, the French, Scots and English had signed a peace treaty and both French and English troops evacuated Scotland. Mary's body was taken to Fécamp in Normandy and buried in Rheims at the Convent of St Peter where her sister was the Abbess. The monument erected survived until the French Revolution. "Her life is best summed up in the emblem which she chose for herself. It is a crown, set above a rock which is beaten by winds and by waves but which remains unshaken. Above it are written the words, 'And yet it stand'." (From Mary of Guise, by Rosalind K. Marshall)

Mary's Husbands

	Francis II, Dauphin of France
	Henry Stuart, Lord Darnley
	James Hepburn, Lord Bothwell

	




	Francis II, born 19th January 1544, King of France, was the oldest son of Henry II and Catherine de Médicis. Francis married Mary, Queen of Scots on 24th April 1558. After succeeding to the throne in 1559 Francis came under the influence of Mary's powerful Guise relatives who sought to destroy the French Protestants or Huguenots. The ensuing persecution provoked the Huguenot Conspiracy of Amboise (1560), a plot to abduct Francis and arrest his Guise mentors. The plan was discovered and the incipient rebellion bloodily crushed, but Francis's death curtailed Guiseinfluence. Mary was but a girl of 15 when she married Francis with whom she had been brought up. Francis, a year younger, adored Mary and she bore him a strong sisterly affection. He was a weak and sickly child, and it is unlikely that the marriage was ever consummated. Francis fell ill with an ear infection in November 1560 and was dead by 5th December, just over two and a half years after their union. 

	



	



	




	Henry Stuart, Lord Darnley, born 7th December 1545 at Temple Newsham in Yorkshire, was the second husband of Mary, Queen of Scots. The second son of Matthew, 4th Earl of Lennox and Lady Margaret Douglas, who was the daughter of Margaret Tudor (sister of Henry VIII) with her second husband, Archibald, 6th Earl of Angus. Darnley's father had originally hoped to marry Mary of Guise (Mary, Queen of Scots' mother) whom he had been sent by the French king to help against the English, but had subsequently changed his loyalties when the marriage was not forthcoming, and sworn allegiance to Henry VIII in exchange for his niece's hand. Darnley's mother had been the pawn in the bitter dispute between her own mother and father, and the victim of her paranoid uncle Henry. She had been a model of diplomacy at the English court where her mother had left her, juggling the favours of Henry's successive wives, while keeping her own head on her shoulders. After having been imprisoned for falling in love without her uncle's permission and seeing her lover die in jail, she was unexpectedly restored to Henry's good books and allowed to marry a man who, though not her soul mate, was nevertheless handsome and promising enough. Their first child, also named Henry Stuart, died shortly after birth and in their second child, both parents poured all their dreams and ambitions. Darnley's father aspired to the Crown of Scotland, as he was descended from James II through the marriage of his grand-father (Matthew Stewart, the 2nd Earl of Lennox) to James's grand-daughter, Elizabeth, a claim which his rival, James Hamilton 2nd Earl of Arran, would contradict time and time again, as his father (James Hamilton 1st Earl of Arran) was Elizabeth's brother. Darnley's mother, besides being Henry VIII's niece, was also half-sister to James V of Scotland through her mother's first marriage to James IV. Imprisoned by her uncle, then promised the Crown of England for her heir, a promise promptly broken by Henry's will, Margaret's hopes soared again when Mary Tudor, her lifelong friend, took over after the death of Henry's son, Edward VI. Mary I however, while showing great generosity to Darnley and his parents, wanted her own heir to inherit the English Crown. As Mary I died childless, Darnley's parents once more coveted a royal future for their son, wishing either the death of Mary's half-sister Elizabeth Tudor, or that of Mary, Queen of Scots' French husband, Francis II over the water. As it happened, it was the latter plan which came to fruition. Darnley met Mary twice before becoming her suitor. He was sent clandestinely to France by his parents in 1559 after the death of Mary's father-in-law, Henry II. He spent some time at Chambord where the French court was at that moment, under the protective wing of his paternal uncle John Stuart d'Aubigny, who had remained in France. Darnley was not yet thirteen and carried with him a letter from his father, in which he pleaded to have his forfeited Scottish estates restored. This was nothing but a formal audience with Mary, but a subtle way of introducing young Darnley on the scene. In 1560, when Francis II died in his turn leaving Mary a widow, Darnley was once more sent over to offer his parents' condolences. There is no evidence that Mary regarded Darnley as a suitable choice for a new husband at that point, and her attentions were directed towards Don Carlos of Spain. Meanwhile, Elizabeth I who had always regarded the Lennoxes with extreme suspicion, found out that they had been sending their son abroad behind her back and had them arrested. Darnley though, managed to slip away to France where he stayed for about a year. However, the tide soon turned again in the Lennoxes' favour. Elizabeth who had almost died of smallpox was faced with the thorny issue of her succession and preferred the claim of the Lennoxes for their son, rather than that of the Suffolk line, the spectre of the Grey family (grand-daughter of Elizabeth's aunt, Mary, the other sister of Henry VIII). Margaret and Matthew were released and Darnley returned to England in 1563, while Lennox was allowed to travel to Scotland to obtain the restitution of his estates.Elizabeth's attitude towards Mary's marriage negotiations was ambiguous to the extreme. First she made it plain that she would consider her an enemy of England, should she marry into a foreign power such as Spain. Then, she put forward her favourite Robert Dudley, a man lacking in royal blood, related to convicted criminals, suspected of his wife's death and rumoured to be Elizabeth's lover. It is clear that she never expected Mary to accept her choice of husband for her, and negotiations were brought to an end when Elizabeth refused to name Mary as her successor in exchange. However, at the same time, she allowed Darnley to join his father in Scotland for "legal matters". On 17th February 1565, Darnley arrived at Wemyss Castle in Fife, where he met up with Mary for the third time. Did Mary fall in love with Darnley or was it just a political match which backfired? The question has been much debated in favour of one or the other theory, and here again, the truth probably lies somewhere in between. As a matter of fact, Darnley and Mary had an awful lot in common. Not only were they both considered extremely attractive people, young and unusually tall for the era (both were over 6 feet tall), but they had received the same education and shared the same taste in many areas. Darnley was an accomplished dancer and sportsman, could play the lute, converse with Mary in her native Scot as well as in her preferred French, understand Latin and write verses. His ambitious parents had taken care to provide him with an education fit for a king in the making. Furthermore, Darnley and Mary both shared a claim to the English throne as well as a common Scottish ancestor. Throughout their childhood and adolescence they had been both doted on, pampered and praised, one leading a sheltered existence at the French court and the other at his parents' home in Yorkshire. The only romantic attachment Mary had known so far was with a sickly immature boy of 15 for whom she had had no more than sisterly affection. His untimely death had robbed them of the possibility of turning this relationship into a marital one, and since then, Mary had only considered marriage in the context of a political exercise. What must this 24 year old full of life and health have thought when she found herself suddenly wooed by this good-looking, cultured peer who benefited from being an English subject and having strong royal connections of his own? Undeniably, she must have welcomed the opportunity of solving the problem of her marital status by marrying a man she felt attracted to, a rare thing for a Queen in those days. At first Mary did seem to take offence to Darnley's early proposal of marriage, but soon after Elizabeth's refusal to pronounce herself on her succession until she had made up her mind about getting married herself, there was no stopping Mary from wedding Darnley. She wrote impulsive letters in which she asked for Elizabeth's permission to marry Darnley, and then subsequently told her that she would marry him with or without her consent. This latter letter was intercepted by Mary's Secretary, Maitland of Lethington out of diplomatic concerns, which caused a breach in their relationship. Darnley had lost the favour of the Earl of Moray by asserting that he owned too many estates, and his violent outbursts were cracking the veneer of his persona. Darnley had been confined to his bed due to an unusually long spell of the measles, which in view of his later illness, tends to suggest that he may have already suffered from the first signs of syphilis. Mary, blind to this personality change, spent long hours at his bedside in the intimacy of his private chamber. By May 1565, Darnley had made a full recovery.Darnley and Mary were married in a short Catholic ceremony on 29th July 1565. However, the contractual part of the marriage was probably completed in secret on 9th of the same month. Mary did not wait for the papal dispensation necessary for their marriage as they were related, and when it did arrive, it was luckily backdated so as to validate their union. Mary thus married Darnley hurriedly, bestowing titles upon him and issuing a coin in his honour, building up a group of supporters in the face of mounting opposition from Moray's party, and ignoring Elizabeth's orders. If she had hesitated before, Mary had now made it clear that she was not prepared to be dictated to as to her choice of husband; not by her advisers and relatives, nor by another monarch, nor indeed by the Church itself.

However, by the time the Earl of Moray and his accomplices had fled to England in October 1565 following the crush of their rebellion against Mary, known as the "Chaseabout Raid", the mood had changed. Mary, who had elevated Darnley to virtual King status before they were even married, and conferred upon him more authority than she may have had the right to, began to realise Darnley's true nature. If she had loved him, she now perceived that the feeling was not returned and that she was just the stepping stone to his own advancement. The Crown Matrimonial, which would have allowed Darnley to rule in Scotland should Mary have died childless, was his most cherished goal. In response to Mary curbing his authority or to any offence made to him, Darnley sulked disappearing for days on end either gallivanting throughout Scotland or frequenting establishments of ill-repute in Edinburgh with a bunch of equally dissolute youths. He did so little to partake in state affairs that a special seal bearing his signature was made to allow the ratifying of legal documents in his absence. Her marriage to Darnley resulted in a loss of support for Mary, and Parliament attendance was at an all time low. The Lennox-Hamilton feud was intense, and without the advice of the exiled Lords, Mary now turned to the Earl of Bothwell, whom she had recalled from exile at the time of the Chaseabout Raid, in view of his deep-rooted hatred of the Earl of Moray. By her side too, was the ill-fated David Riccio, Mary's Secretary. When Mary fell ill in the autumn of 1565, Darnley was not at her bedside like she had been at his. In early December, Mary journeyed to Linlithgow in a litter. There, she met Darnley and broke what must have been very bad news to him: Mary was pregnant with their child. The birth of this child effectively robbed him of the opportunity of being King himself.

Until then, Darnley's bad behaviour had been limited to frequent drunkenness and inciting others to excessive drinking, neglect of his duties as the Queen's consort, abusive treatment of Mary and reported sexual perversion. The extent of Darnley's cruel nature though was just about to reveal itself with the murder of Rizzio at Holyroodhouse. This event says a lot not only about Darnley's character but also about the general morality of the Scottish nobility of the time. Understandably, Mary had been keeping Darnley at arm's length, having realised what a mistake she had made in marrying him. She had infuriated him by partly pardoning the Duke of Châtelherault (his rival Hamilton) for his role in the Chaseabout Raid, and by placing too much trust and attention in her Secretary, the Italian David Rizzio, whom Darnley had liked at first. The rest of the exiled nobles were getting impatient in England and did not think much of the way the tide seemed to be turning in favour of the catholics again. Mary remained unapproachable but Darnley on the other hand was an easy target. His greed for the Crown Matrimonial which Mary kept refusing him and the deterioration of their relationship was a fertile ground for planting the seed of discord. And so it came about that the nobles who had disapproved of Darnley's marriage to Mary, and rebelled against them, now signed a bond in which they pledged to help Darnley in obtaining the Crown Matrimonial in exchange for his protection. A suggestion that David Rizzio had stepped into his shoes whispered in Darnley's ear was all it took to win him to their side. But the level of cruelty inflicted on David and the way it was done was due to Darnley alone. Darnley insisted that David Rizzio be stabbed in the presence of the Queen, in the hope that she would miscarry. As it happened, Mary did not miscarry and Darnley's plot failed.

Darnley did not stab Rizzio himself and the bond made no mention of the murder, but his culpability was no less certain. He held Mary down while the crime was being committed and his dagger was left in Rizzio's body. Mary became a prisoner in her own home and Darnley, intimidated by the Lords began to lose his nerve and to plead with Mary, confessing that he had allowed them to return to Scotland to help him obtain the Crown Matrimonial, but maintaining that he had no idea that they intended to kill Rizzio. Mary then cleverly turned the situation to her advantage and with Darnley's cooperation, managed to escape to Dunbar where Bothwell and Huntly were waiting for them. Darnley, relieved to have saved his own skin and believing that Mary had genuinely forgiven him, made a victorious entry into Edinburgh and proclaimed his innocence in the Rizzio murder. On her return to Edinburgh, Mary reluctantly pardoned Moray, Argyll and Glencairn who were reconciliated with her supporters Bothwell, Huntly and Atholl. Morton, George Douglas, Ker of Fawdonside and Ruthven fled into exile in England but made sure that they sent Mary the bond in which Darnley had fully incriminated himself. There was no going back for Darnley at this point. Mary kept a semblance of normality with Darnley to ensure that he would not prejudice her son's future by not acknowledging him as his son. However, as soon as James was born and that Darnley had made no attempt to deny his paternity, Mary shut him out again by devoting herself to her son. Darnley reverted to what he did best, drinking to excess, frequenting prostitutes, making a show of Mary and absenting himself for days on end. He was even known to swim on his own in the sea and lochs, a form of exercise which was not practised in those days, unless to escape death by drowning. But Darnley was once again about to seal his own fate by playing with fire. His self-inflicted isolation led him to seek his father's understanding, and plotting to regain his lost prestige. Spies in his household reported that his plans included seizing his son and ruling in his place as Regent, or a rebellion supported by England. Letters sent to the major Catholic powers and the Pope show how he was trying to discredit Mary by throwing doubt on her faith. Darnley had become a real problem, and how to solve this problem was the object of the discussion which took place between the Lords coalition and Mary at Craigmillar.Mary, who had been very ill some time before, was recovering at Craigmillar. During an ambiguous conversation which was reported two years after the event, the Lords suggested "removing" Darnley. Mary was concerned about the effect a divorce would have on the legitimacy of her son, but declared that nothing should be done to taint her honour. It is generally deduced from those words that she meant that she knew that the Lords's intention was to assassinate Darnley and that it was fine as long as it could not be traced to her. The most that can be concluded though is that Mary did have foreknowledge of the plot against Darnley. Shortly after, the Lords signed a bond in which they undertook to prevent further harm from being committed by Darnley. On 12 December 1566, James was baptized in a lavish Catholic ceremony at Stirling Castle which Darnley, although on site, did not attend presumably to avoid the humiliation of being ignored by Elizabeth's representatives, who still refused to recognise him as King. On 24 December, Mary pardoned the remainder of the Rizzio murderers (except for Ker of Fawdonside and George Douglas) allowing them to return to Scotland, as part of the bargain struck at Craigmillar. Darnley was not going to hang around to face those he had betrayed and took off to Glasgow to see his father. En route he fell ill and it was assumed that he had been poisoned. A later diagnosis however confirmed that he had small pox, which we now know was the later stages of syphilis.On 9th January 1567, Mary sent her physician to Glasgow to report on Darnley's health. By mid-January, Mary had removed her son from Stirling to the palace of Holyroodhouse, still fearing a plot by Darnley to seize him. The following week she set off for Glasgow to visit Darnley who received her in his sick bed full of repentance for his past behaviour, and pleading that they restore conjugal relations. Mary agreed in principle but on condition that he return to Edinburgh with her. Darnley told her of the rumours he had heard concerning a plot to harm him and refused to be moved to Craigmillar Castle. Mary did not want Darnley at Holyroodhouse for fear of contagion and Darnley, who was still badly disfigured with the disease, did not want to be seen there either. A more salubrious environment was suggested to him, which he accepted. The site in question was the Old Provost's Lodging, south of the Cowgate and just within the city wall. They arrived at Kirk o' Field on the last days of January, and a semblance of the early days of their relationship seems to have revived. Mary furnished the Old Provost's Lodging as comfortably as possible and even stayed in the room below Darnley's a couple of nights. She paid him regular visits entertaining him in the company of some of the Lords, and within a week or so, Darnley was pronounced well enough to leave the following Monday. On the night of 9th February 1567, Mary should have spent the night there but had to return to Holyroodhouse to attend the final rejoicings of her favourite page's wedding. Darnley is reported to have been annoyed at this and Mary gave him her ring until the next day as a token of her commitment to him. In the early hours of the morning, a huge explosion brought the Old Provost's Lodging down. Darnley's body and that of his servant William Taylor were found half-naked in the adjacent orchard, unmarked and lying beside some puzzling objects: a cloak, a dagger, rope and a chair. This incident which terminated the life of Darnley is one of the most intricate unsolved murder mysteries of all times. Although the full blame was thrown on Bothwell as the chief murderer and later Mary as his accomplice, there is no doubt that several groups of conspirators were involved, each playing a role which was semi-occulted from the rest. Those Lords who had signed the Craigmillar Bond (which later conveniently disappeared) most probably instigated the plot which was then discovered by Bothwell. Mary had Darnley's body embalmed and buried in the Abbey of Holyrood in the royal vault of James V. (The most detailed discussion of the murder of Lord Darnley can be found in the book by Major-General R. H. Mahon, "The Tragedy of Kirk o' Field".)

	



	



	

	James Hepburn, 4th earl of Bothwell, born in 1536, was the third husband of Mary, Queen of Scots. During the Reformation era James supported the Protestant faction in Scottish politics. Nonetheless, in 1565 he helped the Roman Catholic Mary put down the earl of Moray's rebellion. After the murder (which Bothwell probably arranged) of Mary's second husband, Lord Darnley, at Kirk o' Field, Bothwell made preparations to wed Mary himself. In what is known as the "Ainslie Tavern Bond", Bothwell secured the approval of the Protestant Lords to a marriage with Mary. After abducting her with or without her consent, and allegedly raping her to rob her of any alternative, Bothwell married Mary on 15th May 1567 by Protestant rites. Soon after, a coalition of Protestant and Catholic nobles confronted the Queen and Bothwell at Carberry Hill outside of Edinburgh. Bothwell fled; he died insane on 14th April 1578 in his Danish prison. A lot has been said about the relationship between Mary and Bothwell, and although she relied on his influence and power at a time when she was ill, depressed and abandoned by all her advisers, it is not my opinion that Mary ever felt the passion for Bothwell that is often described. The Casket Letters are now commonly accepted to have been forgeries designed to besmirch Mary's character and make her the accomplice of Bothwell in the murder of Darnley. This was done at a time when Moray, Mary's treacherous half-brother, was keen to dissociate himself from the crime and to make sure that Mary would not return to Scotland from her prison in England, and take away the Regency he had coveted for so long. As such, the Casket Letters throw no light on Mary's relationship with Bothwell. The facts though, do. Her marriage to Bothwell was a speedy and squalid affair compared to her previous two weddings. No masques, lavish ceremony and rich presents but a simple meal which everyone ate in silence. On the very day she got married to Bothwell, Mary told Du Croc that she had no desire to be merry, and to Leslie, she announced in floods of tears how much she regretted what she had done, especially her Protestant wedding. The next day, she was heard begging for a knife in front of her equerry Arthur Erskine, so that she may kill herself, and threatened to drown herself instead if he did not do as she wished. Besides Mary's desperate state of mind, Bothwell's attitude towards her was brutal. According to Melville, not a day passed without Mary crying because of the way he treated her. He was jealous, resented her happy nature and forbade her music, hawking and all her other pastimes, and used appalling language in her presence. Although he had had his marriage to Lady Jean Gordon annulled in order to marry Mary, Bothwell seemed to keep the relationship going, assuring Jean that Mary was just his concubine and that she remained his only wife. Further, Bothwell's attitude towards women was notorious, from the blacksmith's daughter, Bessie Crawford who he seduced in a corner of the kitchen, Alison Craik, allegedly Arran's mistress, who he attempted to rape to take revenge on his enemy Arran, the distraught Anna Throndsen who he dumped after promising to marry her, to Janet Beaton, aunt of Mary Beaton one of the four Maries, a woman old enough to be his mother. After Mary saw Bothwell for the last time at Carberry Hill, she does not seem to have made any attempt at contacting him. Neither did she show any interest during her nineteen years of captivity in England. Are these the signs of a wild, passionate romance?
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Linlithgow Palace 

This is where Mary was born in December 1542, while her father lay dying in Falkland after his defeat at Solway Moss. He never saw his daughter but upon being given the news of her birth, uttered the famous prophetic words: "It cam wi a lass and it’ll gang wi a lass", by which he meant that the crown of Scotland had come through a woman Marjorie Bruce and would be lost through a woman. Mary was baptized in the chapel there (see photo below), where the Royal Coat of Arms can be seen on the pew. Mary returned to Linlithgow in August 1562 during her first progress, and again in July 1564.
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Stirling Castle 

On James V’s death, James Hamilton, Earl of Arran was appointed to rule during Mary’s minority. He signed an agreement with the English King Henry VIII according to which Mary was to marry his son Edward. Mary’s mother, Marie de Guise refused point blank and took baby Mary to Stirling Castle to protect her from an English kidnapping. There she was crowned Queen of Scots in the chapel aged only 9 months. She spent the first five years of her life there, growing up with her two half-brothers, Lord James and Lord Robert and her half-sister, Lady Jean Stewart.

She returned to Stirling on her progress in 1562 and at the time of the Chaseabout Raid against her half-brother James, in 1565. Later, she sent her new-born son there to be looked after by the Earl of Mar. He was baptized in the Chapel Royal on 17th July 1566 and crowned King in 1567. On 24th April 1567, Mary visited him which was the last time that he saw his mother alive.
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Inchmahome Priory 

Furious at the Scots for breaking the agreement with Henry VIII, the English continued their attacks against Scotland, known as the Rough Wooing years. In 1547, they gained victory at Pinkie under the Earl of Hertford, and Mary was moved to safety to Inchmahome Priory where she stayed for a little while before being moved again to the impenetrable Dumbarton Castle.





Dumbarton Castle

By this time, in 1548, Scotland was no longer safe for the young Mary. Her French family, the Guises, came to the rescue and agreed to welcome her in France. They signed the Treaty of Haddington which betrothed Mary to the French King’s son, the Dauphin, and the French fleet picked Mary up in July. She sailed on 7th August accompanied by, amongst others, Mary Fleming (daughter of her governess Lady Fleming and related to the Royal House of Stewart), Mary Beaton (relative of the murdered Cardinal Beaton), Mary Livingston and Mary Seton: her Four Maries. Her mother, Mary of Guise would return to Scotland to rule and would only visit her daughter once before she died in 1560. Mary visited Dumbarton again during her progress in 1563.
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Leith (Edinburgh) 
Her mother and her husband, the Dauphin King Francis II having died, Mary had nothing left in France and was made all the more unwelcome by her evil mother-in-law, Catherine of Medicis who was keen to snatch the French crown off her head and rule in her place. She decided heavy-hearted to return to Scotland after an absence of 13 years and fulfill her duties as Queen of Scotland. As her ship sailed away she kept her eyes on the French coast until it disappeared out of sight.

She arrived earlier than planned at Leith, once one of the biggest ports in Europe, on 19th August 1561, aged 18. She was greeted by thick haar (sea mist) and confusion as nothing was ready for her. She was taken round the corner to a local merchant’s house, Lamb’s House, to rest and wait. This building is still there today but is not open to the public.Today, Leith Harbour is one of the most popular sites in Edinburgh and its waterfront boasts a plethora of the best seafood restaurants and others, as well as picturesque pubs. A must for every visitor!
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The Palace of Holyroodhouse

After her first night in Leith, Mary was eventually escorted back to the Royal Palace, Holyrood Palace in Edinburgh. Having grown up in the splendour of the French castles, Mary was not impressed by this one, with its frugality and its comparatively small size. She was to spend the next seven years there. This is where she gave audience to the abominable John Knox and where she suffered the abject Darnley, her second husband. It is in the chapel that she celebrated her first Catholic Mass disturbed by the uproar of her people outside the gates, and where she married Darnley on 29th July 1565. Darnley is buried in Holyrood Abbey.

Click the link above and you will discover Mary’s bedchamber with its little alcove in the corner of the room. That little chamber is where Mary enjoyed the company of her friends over supper, and where she and her secretary, David Rizzio, conversed and played cards until the early hours of the morning whilst her husband Darnley was busy drinking himself to a stupor and cavorting in Edinburgh’s whorehouses. While Mary regarded Rizzio as a devoted friend and confidant, her entourage hated the little Italian. The Protestant Lords who already did not have a lot of esteem for Mary, saw him first and foremost as a Catholic interference in Scotland’s political affairs. As for the debauched and stupid Darnley, Rizzio was a threat to his chance (however slim) of obtaining his cherished Crown Matrimonial. It was therefore not difficult for the Lords to fire up Darnley’s jealousy and boost his ego in order to get him to agree to a murder plot against Rizzio.

It was during the night of 9th March 1566, while Mary, who was heavily pregnant with Darnley’s son, Rizzio and a few others were dining in the little chamber, that Darnley and the Lords burst in and dragged Rizzio away. The evil Lord Ruthven who was thought to be no stranger to witchcraft, stabbed him 56 times. Mary’s half-brother, who was also part of the plot, was conveniently hiding abroad at the time and denied knowing anything about it. Darnley, soon realised that he had been used and begged Mary for forgiveness. Feigning to be indisposed due to the shock and her late pregnancy, Mary managed to lock herself away in her room and both escaped to Dunbar where Bothwell was awaiting them.
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Edinburgh Castle 

This is where Mary’s mother, Marie de Guise, died in 1560 and from where Mary met her people for the first time in 1561, during a procession down the Royal Mile which links the Castle at the top to Holyrood Palace at the bottom.

After the murder of Rizzio in 1566 and her escape to Dunbar, Mary felt that it would be safer to move back into Edinburgh Castle until her baby was born. She pardoned her half-brother James as well as Glencairn and Argyll for taking up arms against her during the Chaseabout Raid in 1565, in protest against her marriage to Darnley.

On 19th June 1566, Mary’s son James was born at the Castle. 
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Traquair House

Although the couple was by now seriously estranged, Mary decided to relax on a hunting trip to Traquair House in the Borders. The house has a collection of artifacts having belonged to Mary, including a shoe which she discarded because of its broken heel, and a crucifix and rosary.

The bed below is believed to have been used by the couple during their stay and the cover is said to have been embroidered by Mary's ladies-in-waiting, the Four Maries.





Mary Queen of Scots House (Jedburgh)




 HYPERLINK "javascript: openWindow('images/Scotland/Mary%20House%20room.jpg', 'Mary\\'s bedroom', 'scrollbars, status, resizable, width=650, height=430')" 
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Mary may have stayed in this house in October 1565 on her fifth and last progress during which she held royal justice courts. While there, news were brought to her that Bothwell was dying of his wounds after an altercation with one of the Borders outlaws. Some state that Mary and Bothwell were already in the middle of a full blown affair and that she rushed immediately to his side, and rode the sixty miles in one day. Bothwell had always shown himself loyal and reliable and Mary must have found him a much greater help than her useless husband. However, she did not leave immediately as she was very ill herself. The long ride proved too much for her and she lay sick in her bed at Jedburgh for a long time. It was during that time that she made it clear that Darnley was not to take over from her were she to die without an heir. Meanwhile Bothwell recovered.

The picture above (right) shows the room Mary would have used at the house. Today, the house has been transformed into a museum dedicated to Mary. It is well worth a visit for anyone interested in her story. The museum also displays one of Mary’s death mask (see picture on Home Page), decorated by a local cosmetic school, and gives a true impression of what Mary really did look like.
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Hermitage Castle 

The Castle that Mary rode to in order to visit the wounded Bothwell. On the way there, she is reported to have fallen off her horse into a bog and lost her watch. In the eighteenth century, a farmer recovered an object which was identified as being a sixteenth century French watch.

Craigmillar Castle





The worst of her illness being over, Mary proceeded with her progress and went to Craigmillar to recover. There the "Darnley problem" was discussed with her advisors. Mary wanted to be free from Darnley but having her marriage annulled would mean that her heir would become illegitimate. This was therefore no solution but Mary firmly rejected the alternative suggested to her which was to get rid of Darnley good and proper. No doubt that this episode contributed greatly to the rumour that Mary knew all about the murder conspiracy and was art and part in it.

Lochleven Castle 
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After her last progress, Mary spent some time in Drummond Castle accompanied by Bothwell after which she visited Darnley in Glasgow who was in the late stages of syphilis. She returned with him to Edinburgh but, for fear of infection, she arranged for him to stay at Kirk O’Field (this site is now called the "Old College" and is where the Law Faculty of Edinburgh University is located). Mary also had a bed brought in for her own use in the room below that of her husband. On the night of 9th February 1567, Mary paid Darnley a visit but returned to Holyrood to celebrate one of her page’s wedding. Later on that night a huge explosion was heard which wiped out the building at Kirk O’ Field. Bothwell’s name was being shouted in the streets. Darnley did not die in the explosion however. His body was found half-naked in the gardens and it was suggested that he had been strangled. Mary and Bothwell were immediately associated with the crime. However, it was no secret that the Lords of the Congregation wanted to be rid of Darnley and hated Bothwell. Using Bothwell as the culprit was an ideal way of bringing Mary into disrepute by the same token. After all, Mary should have been sleeping at Kirk O’ Field that night. Whatever the truth of the matter, the plan did work and insulting placards appeared at the Mercat Cross on the Royal Mile. Mary retreated to Seton Castle to mourn. After her marriage to Bothwell on 14th May 1567, the Lords once more decided to take up arms against her in protest. They met at Carberry Hill on 15th June but there was no confrontation. Instead, the Queen agreed to the Lords’ demands on condition that Bothwell be allowed to walk free. In return, they promised her that she would be reinstated as monarch. However, nothing of the sort happened. Bothwell escaped to Norway only to end his life in jail in Denmark, while Mary was led back to Edinburgh under the insults of the plebe and without being allowed even a change of clothes. They then took her to Lochleven where she stayed imprisoned for a year.

Lochleven Castle is situated on a very small island near Kinross. At the time, it was in the possession of William Douglas, son of Lady Agnes Douglas who was herself James, the Earl of Moray’s mother. Rejected mistress of James V who had preferred Mary’s mother, she could never come to terms with the fact that Mary was James V’s legitimate child and bearer of the Crown instead of her precious son James. She made life hell for Mary as soon as she arrived. However, Mary made a few friends there, including the youngest son, George Douglas who became so infatuated with her that he helped her escape. Before that though, Mary fell very ill again and had a miscarriage. She lost twins who were presumably Bothwell’s children and were buried on the island.

The Lords visited her there and under force and fear made her abdicate in favour of her son. On 2nd May 1568, after a first fruitless attempt, Mary escaped from the Castle and was met by Lord Seton on the other side. On 13th May, she gathered her troops and went to fight against her brother and the Lords. She was defeated and fled to Terregles Castle.




Dundrennan Abbey

From there she moved on to Dundrennan Abbey and decided against everyone’s advice to seek refuge in England. Mary, honest and optimistic, believed that her cousin Elizabeth I whom she had never met, would help her regain authority in Scotland. She had let herself be misled by Elizabeth’s cunning ways and empty words, and above all thought that she would assist her because she was a monarch too and her relative. Of course, she could not have been more mistaken. She arrived in England on 16th May and at first enjoyed hospitality in Workington Hall held by one of Seton’s friends. When she was escorted to Carlisle Castle, she realised that she had been made a prisoner.

Mary stayed in English prisons until her execution in 1587. She was 44 years old... She never met Elizabeth I.



	Other Places associated with Mary:


	The list of sites which appear below is confined to Scottish places associated with Mary, Queen of Scots. If you do not see the one you want, either you will find it on the "Places to Visit" page. But if not, I have not had the chance to go there yet but will soon! The * next to some of the castles indicates that Mary did stay or at least visit those places; the others are merely associated to Mary's story through the people who owned them or the events that took place there. Most of these links can also be accessed by clicking on the relevant place names on the "Map of Scotland".
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French Châteaux

	Below you will find links to some of the French Châteaux in which Mary grew up.
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Château de Chenonceau
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Château d'Amboise
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Château de Blois
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Château de Chambord


Map of Scotland

Below is a map of Scotland showing all the Castles and other places of interest associated with Mary. Refer to it as you are navigating the site and viewing the different buildings on the "Places to Visit" page. You can run your cursor over the page and click on the individual locations to take you straight to a tour of the building in question. More to be available later. Music Playing: "Flower of Scotland" - click here for lyrics.
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Childhood & France
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	On leaving Dumbarton, Sieur de Brézé was entrusted with the five-year old Mary until she would be handed over to the King of France. Also on board were James, John and Robert, three of Mary's father's illegitimate children, and her four Maries. Lords Erskine and Livingston, Mary's guardians were also of the party. After a turbulent journey during which all but Mary were seasick, especially Lady Fleming who, in vain, begged to be brought to shore, the fleet reached the port of Roscoff in Brittany. The King of France had ordered that Mary be made welcome and so she was. She continued the journey on horseback and boarded a barge at Nantes which took her up the Loire River through Anjou and Touraine. At Tours she was greeted by her grand-parents, Claude and Antoinette, the Duke and Duchess of Guise. Antoinette, who was not overly impressed by Mary's companions, immediately took over the education of her pretty grand-daughter. Mary's first meeting with the royal nursery was to be at Carrières, where the Dauphin and his three-year old sister Elisabeth were staying with their governor and governess, the Maréchal and Madame d'Humières. If Mary hit it off at once with the young François, it was not the case with his mother, Catherine of Medici. Catherine showed up unceremoniously into the royal nursery and stood there watching the children. Mary took an instant dislike to her, as did most people and, unaware of who she was, asked her whether she knew that she was in the presence of the Queen of Scotland. Whereupon Catherine curtly asked whether she knew that she was in the presence of the Queen of France. This was a mistake which Catherine, jealous of Mary, would never forgive the child. Mary also made the acquaintance of her mother's brothers, the Cardinal of Lorraine Charles Guise and Francis Guise. Those were not her only uncles but they were the ones who would have the most dramatic influence over her. Ambitious and powerful, they plotted together to put their niece in a central position, and coveted the crowns of France and England through her. Charles was the dashing hero while Francis was cultured and brilliant but also sinister. A sensualist, he was popular with the ladies and is rumoured to have had an incestuous relationship with his niece. Mary certainly adored her uncle who undertook her education and to whom she always turned for advice. However, Francis would never have jeopardised the power of the Guise family by behaving inappropriately with her. When she was eight years old, Mary received her first and last visit from her mother, Mary of Guise. She found her daughter metamorphosed into a cultured and refined French lady but all was not well at the French court. A man named Robert Stuart and purported to be an English spy was accused of attempting to poison Mary Stuart before her mother's departure. Although the man was hanged for it, the whole affair remained shrouded in mystery. As always when poison was involved, attention turned to Catherine. Catherine had however no reason to want rid of Mary at that stage. 

Mary had another companion dear to her heart at the French court, Diane de Poitiers, the beautiful mistress of the French King. Catherine had resigned herself to this kind of ménage à trois but harboured a deep resentment for the woman who had everything she did not: beauty, breeding, taste and the King's heart. Henry's relationship with Diane was tantamount to marriage; she took care of the children, he wore her colours (black and white), entwined his initials with hers and spent most of his time with her. Henry had been only fourteen when his father decided to get the thirty-one year old widow Diane to "tutor" his dull and timid son. He fell in love with her from the very beginning and had no eyes for the Italian bride chosen for him, Catherine of Medici. When the young Catherine arrived at the French court, Diane and Henry were already lovers and it was in this humiliating state of affairs that she led her life. The daughter of a simple merchant and related to the Pope she was constantly reminded of how lucky she was to ascend to the French royal family. On the outside she appeared demure and eager to please but she was Machiavellian inside. The mysterious and sudden death of Henry's brother and heir to the throne was the first to be attributed to her. The French did not like this foreign unattractive woman whose only ally seemed to have been the French King, Francis I. To make matters worse, she was barren and her future as Dauphiness was uncertain. Finally, by the powers of the occult or not, Catherine bore a son, Francis. She bore a further nine children, Elizabeth, Claude, Louis, Charles, Edward-Alexander, Margaret, Hercule, and the twins Jeanne and Victoire. The twins and Louis did not survive. Edward-Alexander was known as Henry and became Henry III. Elizabeth was married to Philip II of Spain, Charles became Charles IX and Margaret became the notorious "Reine Margot". Catherine was now secure in her position and when Francis I died of the "French disease" (syphilis), the balance of power tipped in her favour. 

At the time of Mary of Guise's departure, Diane fell ill and retired to her private château of Anet. The King, feeling miserable without her consoled himself by straying with Mary's Scottish governess, Lady Fleming. The King was usually faithful to Diane and the pretty but rather vacant Lady Fleming was but a pale imitation. Unfortunately, Lady Fleming fell pregnant and bragged about the King's indiscretion. Diane forgave and forgot but agreed with Catherine that Lady Fleming must be banished to Scotland. She returned in disgrace and gave birth to who became known as the "Bastard of Angoulême". For Mary, the loss of Lady Fleming was bitterly felt when Catherine replaced her with her own woman, the sly Madame de Paroys. Nevertheless, Mary's golden childhood continued; poets such as Ronsard and Du Bellay sang her praises, and Charles although eight years younger, developed a fascination for her tainted by the early signs of his madness. Francis was weak and relied on her constantly, Margaret or Margot was wild and precocious, and Edward-Alexander or Henry was effeminate and his mother's favourite. Mary's Guise uncles watched the sickly boy Francis with great interest, and constantly pressed the King for a marriage between Francis and Mary. In their minds, it would not be long before he died and Mary became Queen of France. Catherine saw little to gain from such a union which would place even more power in the hands of the Guise family. Francis was still only fourteen and his affection for Mary was but of a brotherly kind. However, the Cardinal of Lorraine pointed out that uniting Scotland to France would strengthen the latter against its usual enemy, England. Furthermore, the protestant John Knox and Mary of Guise's half-brother James Stuart were stirring Scotland up against the Church of Rome, a situation which the King of France could not allow to continue. Thus Henry I gave his consent and the public marriage document was signed on 19th April 1558. On the 4th of that month, Mary, guided by her cunning uncles, had also put her signature to three secret and controversial other documents. In those, she agreed to hand over Scotland to France should she die without an heir, to assign the revenues of Scotland to the King of France until he had recovered the money spent in defending that country and in the last, she renounced any agreement which contradicted the two declarations. A lavish marriage ceremony took place in the Cathedral of Notre Dame, followed by huge rejoicings at which Scottish commissioners were present. However, the poison issue was once again raised when nine of them were later taken ill and four died. The couple then retired to the château of Villers-Cotterets but the honeymoon was a brief one. The Cardinal, impatient to see the marriage consummated, paid them a visit followed by the King himself who decided that Francis should join the camp at Amiens for the benefit of his health. 

In November 1558, Mary Tudor of England died and was succeeded by Elizabeth, her half-sister. The Guise brothers, always keen to turn any situation to their advantage, proclaimed that Elizabeth was illegitimate as her mother's marriage to Henry VIII was invalid. The King of France would not go to war with England over this issue but agreed that Mary, as sole legitimate heir, should now cross the Arms of France and Scotland with those of England. This was another fatal mistake for which Elizabeth would hold Mary personally responsible for the rest of her life. 

The year 1559 opened up a series of royal marriage celebrations. Claude was married to the Duke of Lorraine, Elizabeth was married to Philip of Spain by proxy in June, and Margaret the King's sister, was affianced to the Duke of Lorraine. On 30th June however was sparked off a chain of events which were to mark the end of Mary's golden days. Catherine, who is said to have possessed extra-sensory perception, received a prophecy from her astrologer Nostradamus, that the King would die wounded. He had had a recurring dream in which a young lion fought with an older one and gouged his eye out, and the King's escutcheon was engraved with a lion. At the double wedding celebrations, Henry who was a keen jouster, challenged several partners, including the Count of Montgomery, a young man from Normandy of Scottish descent. When Henry, who was showing signs of fatigue, challenged him a second time, Montgomery and Catherine both begged that he be excused. Henry would have none of it and ordered Montgomery to joust again. And so the premonition came true; Montgomery accidentally struck the King's helmet and a splinter entered his eye. Henry fell to the ground, blood pouring from his wound. He was taken to the Hôtel des Tournelles where he died ten days later. Montgomery, a protestant, was of course suspected but Henry had insisted that he should not be blamed for the accident. Catherine showed genuine grief at the loss of this husband who had never loved her, and adopted the motto "Lachrymae hinc, hinc dolor" (Hence the tears, hence the pain). But the long-suffering wife was now in a position to dish out her first revenge against the rival who had usurped her place in the King's heart, Diane. Catherine banished her to Anet and demanded the return of all the expensive gifts Henry had bestowed upon her, including the beautiful castle of Chenonceau. In exchange, Diane was given Chaumont which Catherine believed to be an unlucky castle. Francis succeeded his father and Mary became Queen of France and Scotland and Queen of England by name. The carefree days were over. Catherine showed her all the reverence that was due to her but she was only biding her time. Soon, Francis would make way for her next son, Charles who she could mould at leisure. Francis was no more than a frightened little child who clung to Mary for comfort. The Guise brothers were jubilant. The union of the two crowns meant that they were now in power both of the army and the State; Francis could be bullied into virility they believed and beget a child. The Cardinal became one of the most hated men in France. He started the persecution of the protestant Huguenots and may have suggested to Mary that she get herself pregnant by a lover. Mary was beginning to be aware of the devious, scheming and ambitious men and women who surrounded her. Her health was giving some concern as she was prone to fainting fits and mysterious pains, perhaps caused by indigestion. At Amboise, she and Francis were subjected to a terrible scene. A plot to kidnap the King and the Queen and to put the Huguenot King of Navarre on the throne had been uncovered. The Guise brothers decided to take this opportunity to show all what became of those who opposed their power over the King. Mary and Francis were made to watch the torture and mutilation of the culprits from the balcony of Amboise castle. Catherine and the Guise brothers also looked on unmoved but Mary, who abhorred violence as much as the King did, rose to leave the balcony. Francis, uncharacteristically ordered her uncles to step aside to let their King and Queen pass. Then, in June 1560 James Hepburn Earl of Bothwell, the man who would later become Mary's third husband, brought her the sad news of the death of her beloved mother in Scotland following a long illness. Mary was grief-stricken while her husband's own health continued to deteriorate. Rumours of strange wasting diseases which gave the King a craving for babies' blood began to spread. Francis did not cope well with his people's hatred for him and leaned on Mary even more. He developed an abscess in the ear which steadily worsened. As the court prepared to leave Orléans for Chenonceau, Francis fell off his horse and had to be put back to bed. Mary sent for Ambroise Paré, a Huguenot and reputed to be the best surgeon in France. Paré told Mary that the abscess was a tumour which would reach the King's brain if not removed. But Catherine of Medici, no doubt motivated by her own aspirations for Charles and herself, delayed the operation until it was too late. Francis died on 5th December 1560. With the loss of her husband, Mary also lost her status of Queen of France. She retired for the customary forty days of mourning in a dark chamber. Charles was the new King and Catherine pushed the Guise brothers out of their position. But the Guises were not the type to give in without a fight. To them there was only one solution: Mary must marry the new King, sane or not and produce a child. As an alternative they suggested her sister-in-law's step-son, the deformed and mentally imbalanced Don Carlos of Spain. Mary shrank from the prospect. Mary received a few more visits. One from her cousin Henry Stuart, Lord Darnley, who would become her second husband, sent by his ambitious mother to offer her condolences, but more likely to introduce her son to the young widow. At Fontainebleau, Mary was sought out by the English Ambassador, Sir Nicholas Throckmorton, who demanded the ratification of the Treaty of Edinburgh. Mary, continuing in the spirit and the belief which had been instilled into her by her uncles and father-in-law, flatly refused to ratify the Treaty. Elizabeth I of England never forgave her this insolence. Mary then moved on to the Abbey of St-Pierre-Les-Dames in Rheims where her aunt Renée of Guise presided over as Abbess. On her way, she met her half-brother James Stuart who pressed her to return to Scotland, and filled her in on the conflict raging there between Catholics and Protestants. In the meantime, Catherine had managed to fail the marriage plans of the Guise. She would not allow Mary to marry Charles and she had offered Philip of Spain the hand of her daughter Margaret for his son Don Carlos. Philip viewed this alliance as far more favourable to him and accepted. Cast in the shadow of her vengeful mother-in-law there was little left for Mary to do except prepare to return to and rule over her Scottish realm. She delayed her departure as long as she could but finally sent for Bothwell to act as admiral of her fleet. Broken-hearted and full of dread she set off from Calais harbour on 14th August 1561. Catherine of Medici had won.


Interesting Facts

1. When Mary fled to England in 1568, Elizabeth refused to help her against the Scottish Lords using the murder of Darnley as an excuse. There was to be a trial which revolved around the casket letters. These letters, written by Mary to Bothwell, allegedly proved their involvement in the murder of Darnley. However, the original letters went missing mysteriously and the copies were evidently tampered with by the Earl of Morton who had much to gain from Mary never returning to Scotland. 

2. Mary Stuart was very fond of white and insisted on wearing that colour for her first wedding to Francis II even though white was regarded as the colour of mourning in 16th century France. 

3. After the death of Francis II, Mary customarily wore black to symbolise the loss of her husband and the loss of her French crown. 

4. Although Mary landed at Leith (Scotland) in the middle of August, she was greeted with very dense haar (sea mist). John Knox did not fail to point out that this was a bad omen. Others believe that there may have been an eclipse of the sun on that day. 

5. Mary was very tall (almost 6ft) and beautiful, unlike the contemporary portraits depict her. While captive in Lochleven, two attempts were made to rescue her but only the second succeeded. The first attempt, during which Mary disguised herself as the washer woman who came to the island to deliver the laundry, failed because the boatman taking her back to the other shore recognised her hands which were renowned for their elegance and whiteness. 

6. While at Lochleven Mary fell very ill and had a miscarriage. She lost twins who were subsequently hastily buried on the island. It is unclear when exactly she fell pregnant but the father is undoubtedly the Earl of Bothwell. 

7. Mary led a very active life and loved horse riding and dancing. She would dress up as a stable boy and escape at night into the streets of Edinburgh incognito. 

8. Mary, characterised by her Sagittarian nature, had a fiery personality. She was generous, forgiving and a sociable being. She loved the open air and animals. However, she was also criticised for acting on impulse and being tactless. She was prone to bouts of illness, thought to be ulcers and to violent fits of depression. 

9. Mary’s last words before the axe fell over her head were: "Into thy hands, O Lord, I commend my spirit". 

10. The four Maries, Mary's ladies-in-waiting were Mary Fleming, considered chief among them by reason of her mother's royal blood, Lady Fleming; Mary Seton daughter of a French woman, Marie Pieris, who herself had been maid-of-honour to Marie of Guise, and of George, 6th Lord of Seton; Mary Beaton, daughter of Robert Beaton of Creich and grand-daughter of Sir John Beaton, the hereditary keeper of Falkland Palace, and finally Mary Livingston, daughter of Mary Stuart's guardian, Lord Livingston. It was Mary Seton who never married and remained faithful to her Queen almost until the very end when Mary sent her away to retire. The name Mary derives from the Icelandic word "maer" meaning virgin or maid. 

11. Mary’s last night was spent drafting an elaborate will in which all her servants were remembered. On the day of her execution, she appeared in her customary black cloak and with a white veil over her head. She then dropped the cloak to reveal a crimson red dress. 

12. All through her life, Mary sought to meet face to face with her cousin Elizabeth I. They never met. Elizabeth attended her son James's christening by sending a representative with a baptismal font. She promised on numerous occasions to visit her while she was in prison in England but never did. She even attended her funeral by sending the Countess of Bedford as proxy. And ironically, Mary's and Elizabeth's tombs are today side by side in Westminster Abbey...separated by the nave of the chapel, held apart by the walls and carved stalls, out of each other's sight. 

13. It took three strokes of the axe to sever Mary's head from her body. To the horror of all those present, her body then started to move. It was revealed that her little terrier, Geddon, who was Mary's companion during her last years in prison, had hidden under her voluminous gown all through the execution. 

14. The crucifix, writing book, bloodstained clothes which Mary had taken with her to her execution and even the block on which she lay her head were burned in Fotheringhay Castle's courtyard. There were to be no relics. 

15. When the executioner held up Mary's severed head wrapped in a kerchief, the head that rolled away from his hand was almost bald. Mary's years in prison had seriously damaged her health and beauty. A lock of her hair can still be seen at Holyrood Palace in Edinburgh. The hair, probably discoloured by the passing of years, is now strawberry blonde although she had red hair during her lifetime. 

16. Mary was the first woman to practice golf in Scotland. She even caused a scandal when she was seen playing the game at St Andrews within days of her husband Darnley's murder. 

17. As Mary was waiting for her ship to depart for Scotland in 1561, a fishing boat sank before her eyes with all its crew. She exclaimed: "What a sad augury for a journey!". As the ship sailed away she kept her eyes on the French coast until it was totally out of sight repeating over and over: "Adieu France, adieu donc ma chère France...je pense ne vous revoir jamais plus" (Farewell dear France, I believe never to see you again). Mary's sorrow was justified; she never did return to France, neither alive nor dead. 

18. The Earl of Bothwell, Mary's third husband, was tragically imprisoned in the Danish fortress of Dragsholm . Chained to a pillar half his height so that he could not stand upright, he remained there crouching in the dark and filth for ten years until he died insane and his body overgrown with hair. His mummified body was put on display in the crypt of Faarevejle church, near Dragsholm. 

19. The skull of Darnley (Mary's second husband) is now in the Royal College of Surgeons in London and bears the telltale pitted marks of Syphilis. Darnley's notorious promiscuity would have finally had the better of him had he not in fact died a little earlier during the Kirk o' Field incident. 

20. On the night of 29 January 1587, Mary's room in Fotheringhay Castle was illuminated by a great big flame three times. Mary who still had not been informed of what was to become of her, took this as an omen of her imminent death. There exists a theory that this was in fact a comet, which were in those days associated with the deaths of famous people. 

21. The path which led down to Fotheringhay was named Perryho Lane and Mary who had not been told where she was being moved to is reported to have exclaimed: "Perio, I perish!". 

22. Purple thistles still grow on the site of Mary's execution and are nicknamed Queen Mary's tears. 

23. While in Chastworth, Mary was allowed a few supervised rides in the countryside, and she was fascinated by the local caves. One group of stalactites is called Queen Mary's Pillar allegedly so named by Mary Seton. 

24. Mary was a real linguist. Apart from her native Old Scot which she learned from childhood and French in which she was educated, she also understood Latin and Greek, Spanish and Italian. Later on in life she learned English which was a different language in those days. 

25. Adultery first became a capital offence in the reign of Mary Queen of Scots although its introduction was more to do with her High Kirk Minister, John Knox than herself. For this was the time of the Protestant Reformation. The laws against adulterers were extended by her son James VI. 

26. Mary's son James VI was born with the lucky caul (a piece of amniotic sac) which, according to the superstition, guaranteed him of not meeting his death by drowning. 

England

	Mary has often been criticised for choosing to escape to England on16 May 1568 after her defeat at Langside . It is an easy thing to do with the benefit of hindsight but not so obvious if one recalls that Mary had never before met Elizabeth I, and that their exchanges had always been pleasant. Mary saw in Elizabeth a kinswoman, not only her relative but also a queen herself, not to mention a woman. Elizabeth had sent her such tokens of her affection as a ring which Mary should send back to her in case of need. Mary may well have represented a threat to the throne of England in the eyes of the English queen, but no less remains that the only claims she ever made to her crown was for her son's benefit, should Elizabeth die without heir. The incorporation of the Arms of England with those of France and Scotland was to be attributed to Mary's French relatives at a time when she was too young to decide such matters.Mary thus touched English soil for the first time in Workington. She spent the night at Workington Hall, the residence of one of Lord Herries's friends. Full of hope, she wrote to Elizabeth asking her to help her return to Scotland, defeat the rebellious Lords and reinstate her as Queen. On 19 May 1568 she was taken to Carlisle Castle (above) while the English court played for time. Mary continued to send letters to whoever could offer her assistance. Elizabeth finally replied to her, explaining that she would not be able to receive her in London until she had cleared herself of the accusations against her in the Darnley murder. This was Mary's first disappointment. She tried in vain to write to Elizabeth and her French relatives to intervene.
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	On 13 July 1568 Mary was moved to Bolton Castle in Yorkshire, further away from the Scottish border. Mary had by now decided to cooperate with the inquiry as she felt that it would be a mere formality to prove her innocence. What followed remains one of the worst legal aberrations of our history. An Inquiry was held at York during which Mary's treacherous half-brother, the Earl of Moray, produced as evidence the notorious falsified Casket Letters. This was followed by the farcical Conference of Westminster during which Mary was not allowed to attend in her defense or to examine the letters. Elizabeth dismissed the whole matter but Mary was not released. The argument that Mary was a foreign Queen and that she therefore should not have been tried under the laws of England nor by anyone else than Elizabeth herself was conveniently ignored.
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	Mary and her retinue were then transferred to what was to become her most hated prison: Tutbury Castle. The journey was long and cold and Mary fell ill on the way. As the castle was not yet ready, they had to stay in Sheffield for a while at the home of Shrewsbury, Mary's new jailer. On 3 February 1569, she finally reached Tutbury. This is where Mary's life was to begin its depressing and monotonous decline, and where her health would begin to deteriorate. At the age of 26 she was confined to the premises of this gloomy and damp prison and the company of her jailer and his wife Bess of Hardwick and her servants. She who so loved the outdoors and physical activity was now restricted to embroidery, playing cards and reading. Nevertheless, she continued to take care of her appearance with the determination of those whose faith refuses to give in. On 20 April 1569 she was moved to the more salubrious residence of Wingfield Manor due to her poor health. She was then moved to Chatsworth on 15 May only to return to Wingfield on 21 September.Mary was anxious to continue negotiations with Elizabeth and thought that it would please her if she were to marry one of her subjects. The first candidate was the Duke of Norfolk. Although they never actually met, the courtship took place by correspondence and gifts such as a diamond ring from Norfolk and an embroidered pillow from Mary. Far from being pleased with this arrangement, Elizabeth condemned it as plotting against her and locked up Norfolk in the Tower of London. As for Mary, she was sent back to Tutbury, and was denied the pleasure of sending or receiving outside messages. Things worsened even further with the Catholic uprising of November during which Mary was hastily transferred to Coventry away from the rebels. This was the beginning of a series of plots against the English Protestant crown carried out in Mary's name but without her permission or approval. In May 1570, Mary was once more taken to Chatsworth and by August Norfolk was released from the Tower and became involved in the Ridolfi Plot. Elizabeth had started the process of restoring Mary to the Scottish throne but was dragging her feet as much as possible. Among the conditions imposed were those of Mary's son James to be brought to England as hostage. This alliance never did come to anything. The main instigators of the Ridolfi Plot were Mary's ambassador in England, Leslie Bishop of Ross, and an Italian banker Roberto Ridolfi. The idea was that Spain would invade England from the Netherlands with the assistance of a Catholic uprising in England. The Plot which was destined to fail from the start was brought to a halt when a packet of letters from Ridolfi to Leslie was intercepted at Dover. Elizabeth had already been informed of the plot beforehand. Leslie under the threat of torture lay all the blame on Mary and Norfolk. Norfolk was tried for high treason and executed in June 1572. Mary admitted giving Ridolfi a financial commission but strongly denied any other part in the scheme.Meanwhile, Mary was alternatively shifted between Sheffield and Chatsworth, her health continuing to deteriorate due to inactivity and confinement. In August 1573 she was at long last granted a five week stay at Buxton baths to take the waters there. In Scotland, Morton had succeeded Mary's murdered half-brother the Earl of Moray and in turn been executed for his part in the Darnley murder. On his side, Mary's son had decided to ignore his mother's plea and suggestion to rule jointly, and preferred an alliance with Elizabeth which would leave him sole ruler of Scotland. Mary's correspondence to Elizabeth had still not brought about hopes of release or a meeting between the two Queens. Fear of further Catholic uprising prompted the English Parliament to pass an Act making it punishable by death to plot against the Queen. The task of controlling the Catholic rebels was handed over to Sir Francis Walsingham, a devious character whose main goal was to destroy Mary Queen of Scots.In 1583 he set up the Throckmorton Plot in the hope that Mary would join in and compromise herself. But it was with the Babington Plot that Walsingham finally obtained the desired result. First, he encouraged a Dr Parry to plot the assassination of Elizabeth. When it came to light Mary expressed her horror at it and denied any part in it. Nevertheless Parliament announced that in future she would be held liable whether or not she was aware of the plot. At Tutbury Mary was given a new jailer, Sir Amyas Paulet, a puritan and uncharitable man who, unlike the others, was unmoved by Mary's charm or illnesses. He cut off all her correspondence, stopped her from any outdoor activities and denied her every distraction. Eventually her health got so bad that she had to be moved to Chartley Hall. This is where Walsingham's final plan took shape.In 1586, with the connivance of a brewer, Walsingham had devised a method by which the unsuspecting Mary could resume her secret correspondence with the French ambassador by means of coded messages hidden inside a barrel. Unknown to her these messages would then be intercepted by Paulet and sent on to Walsingham. They would then be decoded and forwarded to their intended destination. Walsingham then ensnared Sir Anthony Babington, a young Catholic idealist who saw Mary as the martyr and prisoner that she was. Mary soon received his "secret" correspondence (external site) and hopes of escape were once again revived. Unfortunately, one of Babington's letters mentioned the ambiguous removal of Queen Elizabeth. Prompted by the bitter disappointment of those long years of illegal imprisonment and her son's betrayal, she replied (external site) to Babington approving his plans. With relish, Walsingham drew the sign of the gallows on this last letter. Babington was arrested and executed. Mary's secretaries Nau and Curle who had been in charge of the coding were also arrested and confessed. Mary was arrested and sent to Tixall.

	


Tixall

	Mary was kept here for two weeks and then taken back to Chartley Hall. On 21 September 1586 she and her servants were moved to an unknown destination. She arrived at Fotheringhay four days later. On 15 October 1586, in the Great Hall of Fotheringhay, she was tried without representation and stunned all those present by her dignity and calm. In her speech she reiterated her innocence and the reasons why she considered this trial illegal. On 25 October a verdict of guilty was reached. Elizabeth who had managed to avoid the embarrassment and danger of sentencing to death one who was her equal, could defer it no longer in the face of the Act and the damning evidence. Before that she had written to Paulet hinting that he should assassinate Mary himself and thus relieve her of the responsibility. Unfortunately for her, Paulet's puritanism and honour got in the way and he refused to do so. She finally signed Mary's death warrant among a pile of other papers on 1 February 1587. Later, she would try to save her face by pretending that this warrant had been for safekeeping and not execution, but no one really believed her.


	O my Lord and my God, I have trusted in Thee.

	O my dear Jesus, now liberate me.

	In shackle and chain, in torture and pain, I long for Thee.

	In weakness and sighing, in kneeling and crying,

	I adore and implore Thee to liberate me.

	Mary Queen of Scots, Wednesday 8th February 1587


	It was not until the latter part of the 7th February 1587 that Mary was informed of her official execution the following morning at eight o'clock. She was refused the services of her Catholic priest, De Preau, but offered those of the Protestant Dean of Peterborough which she declined. She was then left alone to spend her last evening with her by now well depleted group of servants. Mary demanded an early supper and appeared serene amidst her servants' tears. She then proceeded to go through all her remaining possessions by distributing them between her servants and some of her foreign relatives. Having done so, she put pen to paper and drafted an elaborate will designed to provide for the welfare of those she was leaving behind. She then wrote a letter to her Chaplain De Preau in lieu of the confession she had been denied. Her second letter was to her brother-in-law, Henri III of France. It was by then two o'clock in the morning and Mary simply lay on her bed fully dressed without attempting to sleep.Between eight and nine in the morning she was led to the Great Hall of Fotheringhay where she was eventually allowed to have some of her servants present after much pleading and reasoning. Sir James Melville her Secretary, Bourgoing her physician, Jacques Gervais her surgeon, Didier her porter and two of her women, Elizabeth Curle and Jane Kennedy were allowed to attend. She entered the Great Hall dressed in a black satin dress, embroidered with black velvet, and set with black acorn buttons of jet trimmed with purple. On her head she wore a white lace-edged veil flowing down her back to the ground. Her stockings were edged with silver in her black Spanish leather shoes. Her garters were of green silk and her petticoat of crimson velvet. She held a crucifix and prayer book in her hand and two rosaries hung down from her waist; round her neck was her pomander chain and an Agnus Dei.

[image: image83.jpg]











Mary was led up the three steps to the stage and from there listened unperturbed to the commission for her execution.  It wasn't until the Protestant Dean from Peterborough proposed to say her prayers according to Protestant rights that she expressed her disapproval.  The Dean nevertheless proceeded while Mary, kneeling, read out loud from her Latin Prayer book, and then in English.  The executioners as customary, then asked for her pardon to which she replied: "I forgive you with all my heart, for now I hope you shall make an end of all my troubles".   They proceeded to help her undress assisted by Jane Kennedy and Elizabeth Curle, and to divest her of her Agnus Dei and Rosary.  Mary was now stripped to her red petticoat with red satin bodice trimmed with lace and a pair of red sleeves.  Red, the colour of martyrdom in the Catholic church.

After bidding her servants not to cry and to pray for her, Jane Kennedy bound her eyes with a white cloth embroidered in gold, chosen by Mary the night before.  Mary now stood alone on the stage and positioned her own chin on the wooden execution block.  "Into thy hands O Lord I commend my spirit" were her last words before the first stroke of the axe.  

The first blow missed the neck and cut into the back of the head. Mary was heard to whisper "Sweet Jesus".

The second blow almost severed the head.

The third blow completely cut through the remaining sinew.

As the executioner then picked up the head and held it up in the air to show the audience, the wig slipped off and the head rolled to the floor.  Mary's hair was almost entirely grey from her long imprisonment.  Every relic was burned and every drop of blood washed away.  Her little Skye terrier which had managed to hide under her skirts and would not leave his dead mistress's side was also washed but refused thereafter to be fed.

Mary's body was then subjected to further humiliations.  Her heart and organs were buried deep within the Castle of Fotheringhay but the exact spot was never revealed.  The body was then embalmed and incarcerated in a heavy lead coffin which remained unburied in the Castle until 30th July 1587, where it was taken at the dead of night for fear of public protest, to Peterborough Cathedral.
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	Rue not my death, rejoice at my repose

	It was no death to me but to my woe;

	The bud was opened to let out the rose,

	The chain was loosed to let the captive go.

	Robert Southwell


[image: image87.jpg]



Mary's entourage

Below are some of the most prominent figures in Mary's life whilst in prison in England. Click on any of them to view a larger version.




The Earl of Shrewsbury

Shrewsbury first became involved in Mary's life when he was asked to take part in the Conference regarding the Casket Letters. In early 1569 he became Mary's second jailer. He was a wealthy Protestant loyal to the English Court. During the years that Mary was his prisoner, he complained many times about the expense of keeping her and the insufficient allowance he received for that purpose. A weak character, he was completely dominated by his wife (below). In 1572 he was brought in especially to be one of the judges at Norfolk's trial. Shrewsbury was often accused by the Elizabethan government of allowing Mary too much freedom and favours. He always protested against those accusations but what he would gain should Elizabeth die and Mary become Queen of England, helped to spread those rumours. His wife once started a scandal by accusing her husband of having an affair with the Queen of Scots. Although Shrewsbury, like many others, was sensitive to Mary's charms, no such improper conduct did take place as Bess later admitted. Nevertheless, to avoid further adverse publicity, Mary was eventually put in the care of another jailer, Ralph Sadler in September 1584. After the Babington Plot, Shrewsbury was summoned to take part in the trial of Mary at Fotheringhay. He tried to get out of it but had to give in under threat. It was him who was sent to inform Mary of the verdict and of the time of her execution. He attended the execution too and broke down into tears when the executioner held up her severed head. His family later accompanied the funeral procession.




Bess of Hardwick

The relationship between Mary and Shrewsbury's wife who was by some twenty years her elder, was cordial at first. Mary and she would spend long hours together embroidering and chatting. But Bess was a materialistic, masculine and selfish woman whose main concern was to keep as much wealth as possible in the family. She was generally unsympathetic to Mary's plight and feelings but quite prepared to do anything which could be profitable to her. For a short time she was imprisoned by Elizabeth for having indirectly caused the marriage of her daughter, Elizabeth Cavendish, and Darnley's brother and Mary's former brother-in-law, Charles Stuart. Of the union was born a child, Arbella Stuart. In 1582 on the death of her husband's son, Bess who was in dispute with her husband over property matters, took the upper hand by accusing Mary of having an affair with Shrewsbury. Indignant Mary repeatedly asked for an inquiry to be led in order to expose the slanderers. Later, a letter was found among her papers (which never was sent) in which she reported to Elizabeth how Bess had ridiculed and gossiped about the English Queen behind her back. Bess was eventually forced to refute all allegations against Mary before the English Council.




Thomas Howard, Duke of Norfolk

Norfolk was a leading Protestant Noble. At the Conference of York he headed the English panel considering the evidence, and openly expressed his horror over the content of the Casket Letters. However, this did not deter him from accepting Maitland's suggestion that he should marry the Queen of Scots, only a few days later. He had indeed much to gain from a marriage to one whose abdication of the throne of Scotland was invalid because obtained under duress, and who was likely to inherit the Crown of England if Elizabeth died. In 1570 he got involved in the Ridolfi Plot which led to his execution. In her will, Mary bequeathed the diamond he had given her to Mendoza, the Venetian ambassador and her ally.




Sir Francis Walsingham

Walsingham became Elizabeth's secretary. He was a master in the art of deception and infiltered Mary's Council with several of his spies. Charles Paget was one of them. In 1581 he joined the Marian Embassy of Archbishop Beaton while at the same time entering Walsingham's services. The Throckmorton Plot which, like the Ridolfi Plot, involved the potential invasion of England by Spain and was allegedly initialised by the Guises, failed due to Paget's role as double agent. Throckmorton was arrested and maintained that Mary knew all the details of the plot. Walsingham had succeeded in his aim. Mary was from that point onwards seen as a dangerous conspirator. Thomas Morgan who became Mary's chief cipher clerk in all French correspondence was himself a friend of one of Walsingham's chief agent, Phelippes, but was always suspected by the French. It was Walsingham too who encouraged the idea behind the Act of Association that all those in whose favour plots were instigated should be sentenced to death. It was him too who chose Amyas Paulet as Mary's new jailer because he was her mortal enemy. By the end of 1585 Walsingham had recruited another agent, Gilbert Gifford, who was to pose as a messenger for Mary's French correspondence. And thus Walsingham achieved the entrapment of Mary by the Babington Plot. He formed part of the Privy Council at Mary's trial in 1586 and he took it upon himself to arrange practical details such as appointing the executioner and taking him to Fotheringhay. It was him also who gave the instructions to have Mary's body incarcerated in a lead coffin.




Sir Amyas Paulet

Paulet was Mary's last jailer. His first action was to take down Mary's cloth of state with her famous motto "In my End is my Beginning", which she had had hanging over her chair in all her prisons since the days of Shrewsbury. Like the abominable Knox before him, Paulet was a Puritan who found Mary irritating and tiresome as well as offensive to his high principles. He repeatedly ignored her complaints regarding her health and eliminated her outings to Buxton Baths on the pretext that by her alms to the poor she might gain popular support. She was not even allowed to take the air nor to receive any correspondence except from the French ambassador. Her servants were treated in the same manner, while Mary's religious customs and convictions were thoroughly despised. He refused to baptise the child of Barbara Curle, one of Mary's servants, and proclaimed himself scandalised when Mary baptise the child herself according to Catholic rites. By the time the Babington Plot was taking shape, Mary had had to be moved to Chartley due to her ill health. It was also during that time that he broke into her apartments while she was lying ill in bed and unceremoniously seized her money under Elizabeth's instructions. When summoned to repent her sins by Paulet she shocked him with the obstinacy of her reply: "As a sinner I am truly conscious of having often offended my Creator, and I beg Him to forgive me, but as Queen and Sovereign, I am aware of no fault or offence for which I have to render account to anyone here below...As therefore I could not offend, I do not wish for pardon; I do not seek, nor would I accept it from anyone living". Paulet was entrusted with several letters from Mary to Elizabeth and others. He delayed dispatching these for fear that Elizabeth might be touched by them and revoke the Death Warrant. It took almost a year for the other letters to be received by the addressees. Paulet also attended Mary's execution and was made Knight of the Garter after it.
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